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رئیس سازمان برنامه و بودجه:

منابع ارزی 
از 4 کشور آزاد شد

افتتاح ۱۰۱ هزار مسکن 
با حضور رئیس جمهور 

تهاتر نفت با چین برای 
توسعه فرودگاه امام 

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

جای خالی سازمان حمایت 
در ساماندهی بازارها

در حالــی شــاهد افزایش 
قیمتهــا در بســیاری از 
بازارهای کالاهای اساسی 
هستیم که خبری از سازمان 
حمایت از مصرف کننده نیست. در آماری که اعلام 
شده قیمت خوراکی ها، گوشت، مرغ و... به شدت 
بالا رفته و رشد سرسام آوری را تجربه می کند. این 
در حالی اســت که هیچ گونه نظارتی نیز بر روی 
قیمتها حتی در فروشگاههای بزرگ و زنجیره ای 
وجود ندارد. هنگام مراجعه به صندوق قیمتی که 
روی کالاها درج شده حاسبه نمی شود و قیمتی 
بالاتر از قیمت درج شده محاسبه می شود. علاوه بر 

این ارزش افزوده و...

  یوسف کاووسی، کارشناس 
اقتصادی
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تسهیلات ۳ میلیاردی 
دانش بنیان ها 

با  بازپرداخت چهار ساله

سازمان حمایت متولی اصلی ساماندهی بازار است

مجازات سنگین در انتظار گران فروشان
صفحه3
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تشکیل پرونده مالیاتی برای ۱۷۰ هزار خودروی لوکس
مالیات   نیمی   از   اصناف   صفر   است

رییس صنــدوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت 
جمهوری گفت: شــرکت های دانش بنیان، فناور 
و خــلاق دارای ظرفیــت اشــتغالزایی می توانند 
تســهیلات قرض الحســنه تا سقف ســه میلیارد 
تومان دریافت کنند و در صــورت جذب نخبگان 
این تســهیلات تا ســقف پنج میلیارد تومان قابل 
افزایش است. محمدصادق خیاطیان با بیان اینکه، 
برای ســال جاری رقم  پنج هزار میلیارد تومان در 
قالب تبصره ۱۸ قانون بودجه به عنوان تســهیلات 
تکلیفی شــبکه بانکی به منظور اعطای تسهیلات 
قرض الحسنه به شــرکت های دانش بنیان، فناور 
و خلاق پیش بینی شــده اســت، افزود: صندوق 
نوآوری نیز بر همین اساس نســبت به شناسایی، 
ارزیابی اولیه و معرفی شــرکت های دانش بنیان، 
فنــاور و خــلاق متقاضــی دریافت تســهیلات 
 قرض الحســنه اشــتغال به بانک های عامل اقدام 
خواهد کرد. وی با بیان اینکه، فرآیند ثبت، شناسایی 
و ارزیابی درخواست شرکت های دانش بنیان، فناور 
و خلاق متقاضی دریافت تسهیلات قرض الحسنه 
اشــتغال از محل منابع جزء ۴ بند »ب« تبصره ۱۸ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور آغاز شده است، 
افزود: این تسهیلات در راســتای کمک به توسعه 
اشتغال زیست بوم فناوری و نوآوری کشور با اولویت 
شرکت های مناطق محروم و مرزی و با همکاری ۱۰ 
بانک عامل کشور اعطا خواهد شد. رییس صندوق 
نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری در ادامه 
تصریح کرد: سقف تسهیلاتی که در قالب این طرح 
به شرکت های فعال در حوزه نوآوری پرداخت می 
شود، سه میلیارد تومان با نرخ کارمزد چهار درصد 
قرض الحسنه و دوره بازپرداخت ۴۸ ماهه خواهد بود. 
خیاطیان از بانک های ملی، ملت، صادرات، تجارت، 

سامان، اقتصاد نوین...

اجتماعی

فرمانده قرارگاه مهارت آموزی سربازان ستاد کل 
نیروهای مسلح از اختصاص تسهیلات کسر خدمت 
یک ماهه برای ســربازان ماهر خبــر داد و گفت: 
این طرح از مهر ماه امســال اجرا می شود. سردار 
محمدجواد زاده کمند گفت: یکی از اولویت های ما 
کسب مهارت موردنظر قبل از ورود فرد به خدمت 
ســربازی اســت، چرا که چنین فردی هم امکان 
اثرگذاری بیشتر در طول خدمت را دارد و هم توان 

ما صرف مهارت افزایی این فرد می شود.
وی ادامه داد: در همین راســتا ما نیاز داشتیم تا 
مشوق هایی را در این خصوص برای سربازان در نظر 
بگیریم که تا پیش از ورود به دوره خدمت سربازی 
مهارتی را آموزش دیده و در واقع با یک مهارت وارد 
خدمت سربازی شوند، در همین راستا تسهیلات 
کسر خدمت یک ماهه را برای ســربازان ماهر در 
نظر گرفتیم که این طرح از مهرماه امسال اجرایی 

خواهد شد.

وی ادامه داد: این افراد در صورتی که پیش از ورود 
به خدمت سربازی مدارک خود را در سامانه مربوطه 
که به زودی رونمایی می شــود، بارگذاری کنند 
مشمول این کسر خدمت خواهند شد. زاده کمند 
این را هم گفت که متقاضیان توجه داشته باشند 
که این طرح مشمول سربازان اعزامی از اول مهر ماه 
۱۴۰۲ به بعد خواهد شد و حتما باید قبل از اعزام، 
مدارک معتبر از مهارت آموزی خود را در ســایت 

سامانه بارگذاری کنند.
زاده کمند با بیان اینکــه موافقت های لازم در این 
خصوص اخذ و آیین نامه های لازم در این خصوص 
نیز تدوین شده اســت. اظهار کرد: طرح از مهرماه 
اجرایی خواهد شد. فرمانده قرارگاه مهارت آموزی 
سربازان ستاد کل نیروهای مسلح درباره اینکه چه 
مهارت هایی مشــمول این کسر خدمت خواهند 
شد، گفت: این تسهیلات شامل همان ۶۰۰ مهارتی 

خواهد شد که از سوی قرارگاه اعلام شده است.

وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در ماه های اخیر 
اقدامات گوناگونی برای تسهیل دسترسی به کتاب 
انجام داده است که در این گزارش به برخی از آن ها 

توجه شده است.
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی در سال های اخیر 
اقداماتی برای دســترس پذیر کــردن کتاب برای 
مخاطبان ایــن کالای فرهنگی انجام داده اســت، 
برگزاری نمایشگاه بین المللی کتاب تهران و ارائه یارانه 
در آن، برگزاری جایزه کتاب سال، پیگیری برگزاری 
پایتخت کتاب ایران بعد از همه گیری کرونا، تلاش 
برای رفع برخی مشکلات ناشران و کتاب فروشی ها 
با راه اندازی سامانه خرید از کتاب فروشی و پیگیری 

تولید کاغذ ایرانی برخی از این اقدامات هستند.
در بهار ۱۴۰۲ از طریق »ســایت اهــدای کتاب« 
خانه کتــاب و ادبیــات ایران ۱۰هــزار و ۳۰۷جلد 
کتاب به ۲۱ مرکز آموزشــی، فرهنگــی، مذهبی و 
دانشگاهی در سراســر ایران اهدا شده است. سایت 
اهدای کتاب وابســته به خانه کتاب و ادبیات ایران 
در راستای گسترش فرهنگ کتابخوانی و توسعه و 
تجهیز کتابخانه ها به منابع بیشتر و همچنین با هدف 
مدیریت هدفمند و مؤثر کتاب های اهدایی راه اندازی 

شده است.
کتاب های اهدایی در »سایت اهدای کتاب« با اولویت 
مناطق کم برخوردار توزیع می شود و در فصل بهار 
۱۴۰۲ از طریق این سایت ۱۰هزار و ۳۰۷جلد کتاب 
به ارزش ۱۰میلیارد و ۳۷۵میلیون و ۵۱۵هزار و ۵۶۳ 
ریال کتاب به ۲۱ مرکز آموزشی، فرهنگی، مذهبی و 
دانشگاهی در سراسر ایران اهدا شده است. همچنین 
در سه ماه ابتدایی ســال جاری ۱۷هزار و ۸۷۶ جلد 
کتاب برای اهدا به ارزش ۱۷میلیارد و ۸۹۶میلیون و 

۴۴۰هزار و ۱۷۴ ریال در این سامانه ثبت شد.
موسسه خانه کتاب و ادبیات ایران وابسته به وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در تابستان ۱۴۰۲ اطلاعاتی 

درباره کتاب های منتشــر شــده، اعلام کرد. آمار 
موضوعی کتاب های ثبت شــده در بانک اطلاعاتی 
خانه کتاب و ادبیات ایران نشــان می دهد از مجموع 
کل کتاب های منتشر شده در تیر ماه ۱۴۰۲، تعداد 
۷هزار و ۱۶۱ عنوان تالیف و ۲هــزار و ۵۱۳ عنوان 
ترجمه بوده است. موضوعات ادبیات، کمک درسی، 
علوم اجتماعی، علوم عملی و دین بیشترین سهم آثار 
تالیفی را به نام خود ثبت کردند و از موضوعات ادبیات، 
کودک و نوجوان، علوم عملی، فلسفه و روان شناسی و 
علوم اجتماعی بیشترین ترجمه صورت گرفته است.

در اولین ماه تابستان سال جاری ۹هزار و ۶۷۴ عنوان 
کتاب از ســوی هزار و ۲۴۴ ناشــر در کشور منتشر 
شده است که در مقایسه با ۸هزار و ۲۸ عنوان کتاب 
منتشر شده در بازه زمانی مشابه در سال گذشته ۲۱ 
درصد افزایش داشته است. تعداد کتاب های منتشر 
شده در موضوعات علوم طبیعی و ریاضیات، فلسفه و 
روان شناسی، کلیات، تاریخ و جغرافیا، علوم اجتماعی، 
علوم عملی و کودک و نوجوان در مقایسه با تیر ماه 
سال ۱۴۰۱ به ترتیب افزایش ۴۵، ۳۳، ۲۸، ۲۰، ۱۶، 

۱۵ و ۱۲ درصدی داشته اند.
ناشران استان تهران از مجموع کل کتاب های چاپ 
شــده در این ماه ۶هزار و ۴۶۲ عنوان کتاب منتشر 
کرده اند که در مقایســه با تیر سال گذشته افزایش 
۱۹درصدی را تجربه کرده اســت. تعداد کتاب های 
منتشر شده از ســوی ناشران در ســایر استان ها با 
افزایش ۲۳درصدی در مقایسه با تیر ماه سال ۱۴۰۱ 
به عدد ۳هزار و ۲۱۲ عنوان کتاب رسیده است. در این 
ماه ناشران استان تهران در موضوعات ادبیات، کمک 
درسی، علوم اجتماعی، علوم عملی و کودک و نوجوان 
بیشــترین آثار را روانه بازار نشر کرده اند و بیشترین 
آثار منتشر شده از سوی ناشــران سایر استان ها به 
موضوعات ادبیات، دین، علــوم اجتماعی، کودک و 

نوجوان و علوم عملی اختصاص پیدا کرده است.

به گفته مدیرکل دفتر آبخیــزداری و حفاظت خاک 
سازمان منابع طبیعی در کشــور حدود ۹۰ میلیون 
هکتار عرصه های آبخیزداری وجود دارد که نیازمند 
برنامه ریزی و مدیریت هســتند. حمید نوری درباره 
آخرین اقدامات انجام شده در حوزه آبخیزداری اظهار 
کرد: درسال ۱۴۰۲ با توجه به دیدگاه مدیریت جامع 
حوضه های آبخیز برنامه ریزی های مناســبی انجام 
شده است، به همین جهت می توانیم بگوییم در این 
زمینه به خوبی عمل کرده ایم. وی بااشــاره به کاهش 
حدود ۳۰ درصدی بودجه در ســال جاری نسبت به 
سال گذشته در حوزه آبخیزداری، گفت: اگرچه تقریبا 
اقدامات آبخیزداری نسبت به برنامه ریزی های گذشته 
در خصوص عملیات آبخیزداری و فعالیت هایی همچون 
آبخیزداری مکانیکی، بیومکانیکی و ...کاهش یافته است 
اما با در نظر گرفتن بودجه های متمم و تهاتر امیدواریم 
که بتوانیم آنچه را که برنامه ریزی کرده ایم به میزانی 

برسانیم که برنامه های آبخیزداری سالانه به آن میزان 
پیش رود. مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت خاک 
سازمان منابع طبیعی کشور ضمن بیان اینکه در کشور 
حدود ۹۰ میلیون هکتار عرصه های آبخیزداری وجود 
دارند که نیازمند برنامه ریزی و مدیریت هستند، گفت: 
از این مقدار مطالعه حــدود ۱۹ میلیون هکتار انجام 
شده اســت و می توان برای آن ها برنامه ریزی جهت 
اقدامات آبخیزداری انجام شود و عرصه های باقی مانده 
که حدود ۷۰ میلیون هکتار هســتند نیز به مطالعه 
تفصیلی- اجرایی نیاز دارند. وی اضافه کرد: در دو فاز 
مطالعات و اقدامات اگر بخواهیم برای ۹۰ میلیون هکتار 
برنامه ریزی کنیم با میزان بودجه ای که در گذشــته 
در موافقتنامه ها لحاظ شده بود نمی توانستیم انتظار 
میزان بالایی از مطالعات و اقدامات را داشته باشیم اما با 
در نظر گرفتن بودجه های متمم و تهاتر، فعالیت های 

آبخیزداری می توانند شتاب بیشتری گیرند.

عضو هیات مدیره انجمن داروســازان ایران تاکید 
کرد دارو به عنوان یک کالای استراتژیک قابل عرضه 
در فروش اینترنتی نیست. شــهاب الدین جنیدی 
جعفری با اشاره به این که ۵ شهریور و روز داروسازی 
فرصتی است که به بررسی عملکرد یک سال گذشته 
مجموعه های موثر در چرخه تامیــن و توزیع دارو 
بپردازیم، اظهار کرد: رونمایی از سامانه »تصمیم یار« 
به دست وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی را به 
فال نیک گرفته و امیدواریم مسئولین سازمان غذا و 
دارو با پیگیری های ممتد همچون گذشته با سازمان 
برنامه و بودجه و سازمان های بیمه گر در اجرای طرح 

دارویار موفق باشند.
وی با اشاره به تلاش های مسئولین در جهت کاهش 

هر چه بیشــتر کمبودهای دارویی؛ افزود: علیرغم 
مشکلات معمول، فرم ها و مولکول های جدید، تولید 
داروهای هایتک، بیوتک و نانوتــک ادامه پیدا کرد. 
عضو هیات مدیره انجمن داروسازان ایران با گریزی 
به مبحث توزیع دارو در پلتفرم هــای اینترنتی نیز 
گفت: در رابطه با توزیع دارو توسط پلتفرم ها یا فروش 
بدون مجوز داروها به صورت آنلاین به نظر می رسد 
تا تدوین آئین نامه و ضوابط توسط وزارت بهداشت 
و سازمان غذا و دارو و نیز شــروع نظارت بر عملکرد 
آن ها توسط معاونت های غذا و دارو دانشگاه های علوم 
پزشکی کشور بهتر است که هموطنان عزیز بیشتر 
مراقب باشند و همچنان از داروخانه داروهای مورد 

نیاز خود را تهیه کنند.

برنامه رادیویی »دخت ایران« بــا محور زنان نامدار 
ایرانی بــه زندگی شــخصی و حرفــه ای این زنان 
می پردازد. حسین رضایی مدیر گروه فضای مجازی 
رادیو جوان دربــاره برنامه »دُختِ ایــران« و روایت 
زندگی زنان نامدار عنوان کرد: برنامه »دُختِ ایران« 
روایت جدیدی را از زندگی زنان ایرانی ارائه می دهد. 
در همین راستا برنامه »دخت ایران« سعی بر این دارد 
که بتواند برای تمامی اقشار جامعه حرفی برای گفتن 

داشته باشد.
وی افزود: در این برنامه، به سراغ شخصیت بدرالزمان 
قریب رفتیم. او زنی بود که عمــر خود را در خدمت 
فرهنگ و ادبیات گذاشــت، به خصوص به تحقیق و 
کشف راز و رمز اسطوره ها گذراند و همچنین سعی 
بر این شده که از گفتگوهای این افراد استفاده کنیم 

تا شنونده با حس و حال این زنان بیشتر آشنا شوند.

رضایی درباره شــخصیت خانم قریب اشــاره کرد: 
بدرالزمان قریب در ابتدا به عنوان یک پزشک شروع 
به تحصیل کرده بود اما ســرانجام سرنوشت او را به 
سمت ادبیات و سپس زبان های باستانی هدایت کرد. 
در دوران تحصیل، او با مشقت های فراوانی روبرو شد و 
تلاش های بیشماری را به عمل آورد تا بتواند در دیاری 
دور از وطن تحصیل کند و در نهایت به ایران بازگردد 

و دانش خود را به نسل های آینده ایران منتقل کند.
مدیر گروه فضای مجازی رادیو جوان یادآور شد: این 
استاد ارجمند با لبخندی همیشگی، صبر و پشتکار، 
توانست شــاگردان زیادی را تربیت کند و همواره از 
آن ها خواســت که در راه آرزوهای شان قدم بگذارند 
و از امید و انگیزه خود دست نکشند، درست مانند او 
که بیش از ۲۰ سال عمر خود را به نگارش فرهنگ نامه 

سُغدی اختصاص داد.

وزیر کشــور، تولید را قلب تپنده اقتصاد برشمرد و گفت: 
جوانان و بخش اقتصادی باید بیش از پیش درگیر یک تولید 
واقعی باشند؛ تولید واقعی جامعه را به حرکت درمی آورد 
و خون تازه ای در کالبد همــه واحدهای تولیدی می دمد. 
مراسم تحویل ۴۷۰ دستگاه اتوبوس درون شهری و ۱۴۰۰ 
دستگاه ون وانا ایران خودرو دیزل به وزارت کشور به مناسبت 
اربعین حسینی )ع( با حضور وزیر کشور صبح امروز در ایران 
خودرو دیزل برگزار شد. »احمد وحیدی« در این مراسم با 
بیان اینکه تولید قلب تپنده اقتصاد است، گفت: جوانان و 
بخش اقتصادی باید بیش از پیش درگیر یک تولید واقعی 
باشند؛ تولید واقعی جامعه را به حرکت درمی آورد و خون 
تازه ای در کالبد همه واحدهای تولیدی می دمد. وزیر کشور 
با تأکید بر اینکه کیفیت بسیار مهم است، اضافه کرد: کیفیت 
علاوه بر اینکه در ایمنی نقش دارد، یک فرهنگ رفتاری را 
تشکیل می دهد؛ پایبندی به ضوابطی که می تواند مسیر ما را 
یک مسیر تعالی قرار دهد، بسیار مهم است. وی تصریح کرد: 
خیلی مهم است اتوبوس با کیفیتی تولید کنیم که مردم 
ما می خواهند از آن استفاده کنند و تولیدگران می توانند 
در ثواب آن شریک شــوند و در صورت تولید بی کیفیت، 
گناه بر دوش همه است. وحیدی خاطرنشان کرد: تولید 

یک زنجیره است؛ از طراحی گرفته تا مرگ محصول. وزیر 
کشور ضمن قدردانی از مجموعه ایران خودرو دیزل گفت: 
شما یکی از مهم ترین چهره های صنعتی غیرنظامی کشور 
هستید و مردم اگر بخواهند صنعت کشور را ارزیابی کنند، به 
محصولات شما نگاه می کنند. بنابراین کیفیت محصولات 
شــما حائز اهمیت فراوان اســت. وی تأکید کرد: بخش 
خودرویی، در تمدن صنعتی کشور تأثیرگذار است. شما با 
مردمی سروکار دارید که امکان استفاده از خودروی شخصی 
را ندارند. به هر نحوی یا مسئولیت پذیری اجتماعی دارند یا از 
نظر مالی امکان خرید خودرو ندارند؛ لذا باید به بهترین شکل 
به آنها خدمات ارائه دهیم. وحیدی تصریح کرد: حدود ۸ - ۹ 
سال تولید وسایل نقلیه عمومی متوقف شده بود و به تازگی 
به مدار برگشته است. بنابراین در این حوزه عقب ماندگی 

داریم که باید رفع شود.
وی با بیــان اینکه هزینــه زیادی برای تأمین ســوخت 
محصولات یورو ۶ نیاز است، گفت: می توانیم بخش زیادی 
از نیازهای خود را با محصولات یورو ۵ برطرف کنیم. البته 
وزارت نفت در تأمین ســوخت این خودروها تلاش های 
زیادی کرده اســت. وحیدی همچنین بر افزایش تولید 

آمبولانس در این شرکت تأکید کرد.

کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه سیاست 
همسایگی دولت سیزدهم موفقیت آمیز بوده است، 
گفت: بزرگترین دستاورد سیاست خارجی این دولت 
و تعاملاتی آن در دو سال گذشته ایجاد تصویر روشن، 
شفاف و مثبت از جمهوری اسلامی ایران بوده است. 
عابد اکبری در خصوص مزایای سیاست همسایگی 
دولت سیزدهم و اظهار داشــت: با توجه به فرصت 
بالقوه جغرافیایی بی نظیر ایران یک سیاست منسجم 
و راهبردی برای بالفعل کــردن این مزیت ضرورت 
داشت و همین عدم تمرکز و نداشتن نگاه راهبردی، 
پاشنه آشیل سیاست خارجی دولت های یازدهم و 

دوازدهم بود.
وی از سیاست همسایگی دولت سیزدهم به عنوان 
فرصتی یاد کرد که می تواند ظرفیت های تولیدی و 
خدماتی ایران را به ثروت ملی تبدیل کند و مخاطرات 

جمهوری اسلامی ایران را به حداقل برساند.
این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: دولت 
سیزدهم براساس همین نگاه این فرصت را ایجاد کرد تا 
با باز کردن باب گفت وگو در قالب تعاملات دیپلماتیک 
اقتصادی و فرهنگی و در نتیجه موفقیت آن و ادامه 
گفت وگو در حوزه های سیاسی، اقتصادی و امنیتی، 
خلاء بنیادین یک سیاست همســایگی را پر کند؛ 
موضوعی که با موفقیت در آن، دیگر نیازی به پرداخت 
هزینه های سنگین جهت امنیتی زدایی کردن روابط 
با کشــورهای منطقه کمتر احســاس می شد. وی 
تصریح کرد: فعالیت های ایران در ســوریه و یمن به 
طور مشخص، در قالب ایجاد صلح، ثبات و امنیت و 

در راستای حفظ امنیت در مرزهای دورتر ایران بود.

این کارشناس مسائل بین الملل اضافه کرد: بنابراین 
اگر طی توافقی در قالب سیاست همسایگی با عربستان 
یا با دیگر کشورهای منطقه جمهوری اسلامی ایران 
توانست تضمین هایی را بگیرد که همچون گذشته 
نیازی به حضور مستقیم وجود نداشته یا هزینه هایی 
که باید در جهت تثبیت امنیت برای مرزهای دورتر 
خود پرداخت می کرد بــا انجام آن گفت وگوها دیگر 
ضرورتی به پرداخت هزینه هم نبوده باشد، بنابراین ما 
توانسته ایم امنیت مرزهای دورتر خود را با هزینه بسیار 
کمتری تضمین کنیم. اکبری گفت: بر همین مبنا، این 
تحلیل برخی از افراد اشتباه است که می گویند ما از 
یمن به واسطه توافق با عربستان عقب نشینی کرده ایم 
و یا در ازای این توافق، عربستان موقعیت و منفعت 

بیشتری را نسبت به ایران به دست آورده است.
وی ادامه داد: دولت عربستان طی دو سه سال گذشته 
به ویژه در سال های انتهایی ریاست جمهوری ترامپ 
در آمریکا به این نتیجه رســیده بود که دیگر آمریکا 
هژمون غالب نیســت و اینکه بخواهــد صرفاً با یک 
تعامل دوجانبه با آمریکا امنیت خودش را برقرار کند 

، امکان پذیر نیست.
این کارشناس مسائل بین الملل افزود: شما ببینید 
وقتی که ترامپ از سفر عربستان برمی گردد در فاصله 
چند ساعت پس از آن مقامات عربستان با مسئولین 
چینی ارتباط برقرار می کنند و جلسات مهمی را با آنها 
برگزار می کنند، این موضوع نشانه پررنگی بود که در 
همان زمان مقامات عربستان به این نتیجه رسیده 
بودند که دیگر طرف آمریکایی نمی تواند برای آنها در 

منطقه امنیت آفرین باشد.

وزیر کشور: تولید قلب تپنده اقتصاد استکسر خدمت یک ماهه سربازان ماهر از مهر ماه

سیاست همسایگی دولت سیزدهم موفقیت آمیز بود

سياسیفرهنگی 

دسترسی به کتاب هموار شد

وجود ۹۰ میلیون هکتار عرصه آبخیزداری در کشور

داروخانه، تنها مرجع رسمی خرید دارو
»دخت ایران« راوی زندگی زنان نامدار شد



اقتصاد2
ایران

۲۴۸ میلیون دلار سرمایه گذاری 
خارجی در استان تهران 

نایب رئیس مرکز خدمات سرمایه گذاری استان 
تهران از تصویب ۲۴۸ میلیون دلار سرمایه گذاری 
خارجی در استان تهران از شهریور ۱۴۰۱ تا پایان 

مرداد سال جاری خبر داد.
»داود طبرسا« در گفت وگویی به مناسبت هفته 
دولت با ارائه گزارشی از سرمایه گذاری در استان 
تهران، گفت: از ابتدای شــهریور ســال گذشته 
تا پایان مرداد امســال، ۲۵ طرح سرمایه گذاری 
خارجی با حجم بیش از ۲۴۸ میلیــون دلار در 
اســتان تهران مصوب شــد، این در حالی است 
که طی این دوره، ۸۱ میلیون دلار ســرمایه های 
خارجی به کشــور وارد شده  اســت. وی درباره 
شناسایی فرصت های ســرمایه گذاری در استان 
تهران گفت: برگزاری جلســات و انجام مکاتبات 
با بخش دولتــی و غیردولتی بــه منظور معرفی 
فرصت ها و اولویت های ســرمایه گذاری استان، 
منتج به گــردآوری ۵۵ فرصت ســرمایه گذاری 
در قالــب فرم خلاصــه اطلاعــات طرح ها و ۹۰ 
اولویت و ظرفیت ســرمایه گذاری در بخش های 
صنعت، گردشــگری، عمران شــهری در سطح 
اســتان شــده اســت که در نهایت ۴۵ فرصت 
 سرمایه گذاری نهایی و مورد تایید استانداردهای 
مرکز است. این مسوول ادامه داد: از این تعداد، ۲۴ 
فرصت سرمایه گذاری در سطح استان تهران در 
سامانه فرصت های سرمایه گذاری کشور بارگذاری 
و تایید شده اســت. ضمن اینکه این مرکز برای 
تدوین امکان سنجی ۳۸ اولویت استان اقدام کرده 

که ۱۲ مورد تدوین و در دست بررسی است.
مدیرکل امــور اقتصــادی و دارایی اســتان تهران 
درباره معرفی فرصت های ســرمایه گذاری نیز گفت: 
اطلاع رسانی به بخش های دولتی و خصوصی درباره 
زمان و محل برگزاری همایش ها و نمایشگاه های مرتبط 
با موضوع سرمایه گذاری و همچنین شرکت و حضور 
فعال در برخی از همایش ها و نمایشگاه های مرتبط 
با موضوع سرمایه گذاری به منظور معرفی ظرفیت ها، 
فرصت های ســرمایه گذاری و توانمندی های بالفعل 
استان تهران از جمله شرکت در سیزدهمین نمایشگاه 
فرصت های سرمایه گذاری ایران در مهر سال گذشته 
در جزیره کیش در قالب پاویون استان تهران، حضور 
فعال در پنجمین نمایشگاه بین المللی توانمندیهای 
صادراتی ایران )نمایشگاه توسعه زنجیره های ارزش 
راهبــردی ۱۴۰۲ در محل دائمی نمایشــگاه های 
بین المللی تهران( در اردیبهشــت مــاه ۱۴۰۲و نیز 
حضــور در رویداد »همکاری های اقتصــادی ایرن و 
عربستان، چشم انداز بخش خصوصی کشور« در تیر 
ســال جاری، از جمله اقدامات مرکز خدمات سرمایه 
 گذاری استان تهران در خصوص معرفی فرصت های

 سرمایه گذاری بود.

افتتــاح ۱۰۱هزار مســکن با 
حضور رئیس جمهور 

همزمان با هفته دولت به دستور رئیس جمهور ۱۰۱هزار 
و ۲۷۸ واحد مســکونی طرح نهضت ملی مسکن در 
سراسر کشور بهره برداری و افتتاح شد. به گزارش تسنیم، 
پنجم شــهریورماه همزمان با هفتــه دولت، با حضور 
رئیس جمهور و وزیر راه و شهرسازی، ۱۰۱ هزار و ۲۷۸ 
 واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن در سراسر کشور 
افتتاح شد. افتتاح های مســکن در هفته دولت شامل 
واحدهای مسکونی نوسازی شده در بافت های فرسوده، 
خودمالکی، مسکن روستایی  و مسکن های حمایتی 
دولت و واحدهای باقی مانده مســکن مهر در سراسر  

کشور است.

افتتاح پروژه های نهضت ملی 
مسکن هرسه ماه یک بار

وزیر راه وشهرسازی گفت: هرسه ماه یک بار شاهد 
بهره برداری از پروژه های نهضت ملی مســکن 
خواهیم بود و به زودی واحدهای مسکن مهر به 
بهره برداری خواهد رســید. مهرداد بذرپاش در 
مراســم بهره برداری از ۱۰۱ هزار واحد مسکن 
گفت:  امروز ۱۰۱   پروژه  مسکونی به صورت جمعی 

در استان های مختلف به بهره داری می رسد.
به گفته وزیر راه وشهرسازی امیدواریم با همین 
شتاب و همکاری خوب  استانداران  تا پایان سال 
بخش عمده ای از پروژه های نهضت ملی مسکن  و 
در سال آینده تحویل  بخش باقی مانده از این پروژه 
ها را به مردم تحویل خواهیم داد. او می گوید: هر 
سه ماه یک بار بهره برداری از پروژه های نهضت 
ملی مسکن را خواهیم داشت و تا پایان دولت اتفاق 
خوبی را رقم خواهیــم زد. بذرپاش گفت:  بخش 
عمده ای از این پــروژه  حمایتی  و در قالب زمین 
های  ۹۹ ساله است پروژه های شهرهای جدید و 
مسکن های مهری که بیش از ۱۲ سال متقاضیان 

آنها معطل مانده بودند به بهره برداری می رسد .

اخبار

رئیس سازمان امور مالیاتی 
گفت: در سال ۱۴۰۱ تعداد 
۲۵۲ هزار خودروی لوکس 
را شناســایی کردیــم که 
مبلغ مالیات این خودروها 
۲۳۰۰ میلیارد تومان بود و امســال نیز ۱۷۰ هزار 
خودرو شناســایی و ۳۰۰۰ میلیارد تومان مالیات 

برای این تعداد تعیین شد.
محمد هادی ســبحانیان در یک برنامه تلویزیونی 
به مناســبت هفته دولت اظهار کــرد: برای ۵۰۰ 
ســلبریتی و اینفلوئنســر پرونده مالیاتی تشکیل 
داده ایم که مالیات آنها ۳۰ میلیارد تومان اســت. 
وی افزود: برداشــت غلطی به وجود آمده که فقط 
از کارتخوان ها مالیات دریافت می شود؛ در حالیکه 
اینگونه نیســت. ما با اســتفاده از هوش مصنوعی 
واریزی به حســاب افراد را بررســی مــی کنیم و 
حسابهای شخصی مشکوک به تجاری را مورد رصد 

قرار می دهیم.
رییس ســازمان امور مالیاتی تاکید کرد: مودیان، 
فعالان اقتصادی و اصناف، خودشان و مردم را برای 
کارت به کارت کردن به زحمت نیندازند زیرا حساب 
ها مورد بررســی قرار می گیرد. وی با بیان اینکه 
سازمان امور مالیاتی بر اساس اطلاعات اقتصادی 
مودیان مالیات ستانی عادلانه انجام می دهد، گفت: 
ویژگی مالیات ستانی ســنتی بر اساس چانه زنی 
است که طبق قانون، این نوع اخذ مالیات برچیده 

می شود.
ســبحانیان ادامه داد: اطلاعات افراد را بر اســاس 
 عملکــرد آنها طی یک ســال مورد بررســی قرار 
می دهیم؛ گاهی اطلاعات بر اســاس رفتار پرخطر 
خود مودیان اســت. به عنوان مثال فردی حساب 
تجاری را معرفی کرده اما هنگام خرید و فروش ملک 
یا خودرو از این حساب استفاده می کند که این امر 

منجر به کارکرد حســاب و مالیات می شود. وی با 
اشاره به اینکه بانک هایی که در پرداخت تسهیلات 
کم کاری کرده اند مشمول مالیات می شوند، گفت: 
 بانک مرکزی ســهمیه پرداخت تســهیلات برای 
بانک ها تعیین کــرده بود که برخــی بانک ها به 
آن عمل نکــرده اند و ما برای همــه بانک ها برگه 

تشخیص مالیات صادر کرده ایم.
رییس سازمان امور مالیاتی کشــور بیان کرد: ۶۰ 
هزار میلیارد تومان از حســاب بانک ها در این باره 
مطالبه شده اســت که این بانک ها عتراض کرده 
اند که افراد برای دریافت تسهیلات مراجعه نکرده 
اند و اکنون این موضوع در مرحله دادرسی است. ما 
به دنبال اخذ مالیات از بانک ها در قبال اشخاصی 
هستیم که به بانک ها مراجعه کردند ولی تسهیلات 

دریافت نکرده اند.
وی با بیان اینکه در حــوزه خانه های خالی و خانه 
ها و خودروهای لوکس طبق قانون عمل می کنیم، 

گفت: در سال ۱۴۰۱ خودروهای بالای یک میلیارد 
تومان لوکس محســوب می شــدند. ما ۲۵۲ هزار 
خودرو را شناسایی کردیم که مبلغ پرونده مالیاتی 
آنها ۲.۳ هزار میلیارد تومان بود. امسال خودروهای 
بالای ســه میلیارد تومان لوکس هستند؛ از این رو 
تعداد خودروهای لوکس به ۱۷۰ هزار دســتگاه با 

مالیات ۳۰۰۰ میلیارد تومان رسید.
سبحانیان ادامه داد: در سال ۱۴۰۱ خانه های بالای 
۱۵ میلیارد تومان لوکس حساب می شدند که ۴۳ 
هزار مورد با مبلغ مالیاتی ۲.۲ هزار میلیارد تومان 
شناسایی شد و امسال خانه های بالای ۲۰میلیارد 
تومان لوکس به حســاب می آیند که در این رابطه 
۱۱۰ هزار خانه لوکس در تهــران داریم. وی بیان 
کرد: سازمان امور مالیاتی مسئول شناسایی خانه 
های خالی نیست بلکه وزارت راه و شهرسازی متولی 
این امر است. ما در این سازمان در راستای شناسایی 
فرار هــای مالیاتی از روش هــای مبتنی بر دانش 

استفاده می کنیم. رییس ســازمان امور مالیاتی با 
بیان اینکه عزم ســازمان امور مالیاتی برای مالیات 
ستانی عادلانه جدی است، گفت: مالیات بیش از ۵۰ 
درصد اصناف صفر است. برنامه ما به سمت مالیات 
ستانی شــفاف و مبتنی بر داده محوری است که 
نیازمند گفت وگو و تفاهم است و اکنون نیز روابط 
خوبی با اصناف داریم. وی گفت: مالیات پرداختی 
یک سال اصناف معادل مالیات پرداختی کارمندان 
است؛ ضمن اینکه بعضی از کارکنان که حقوق آنها 

زیر ۱۰ میلیون باشد مالیات نمی دهند.
سبحانیان یکی از مهمترین دستاوردهای سازمان 
امور مالیاتی را در دولت سیزدهم سامانه مودیان و 
قانون پایانه های فروشــگاهی عنوان کرد و گفت: 
استقرار این سامانه باید دو دهه پیش در کشور انجام 
می شد و هیچ زمانی به این اندازه اراده برای پیشبرد 
این سامانه وجود نداشت که با همراهی وزیر اقتصاد 
و امور دارایی و مجلس پیشرفت های خوبی در این 

زمینه حاصل شده است.
به گفته وی، در ابتدای امســال برای حدود ۱۹۵۰ 
شرکت در سامانه مودیان صورتحساب الکترونیک 
صادر می شد که ظرف پنج ماه این تعداد به بیش از 
۳۳ هزار شرکت رسید. رییس سازمان امور مالیاتی 
با بیان اینکه قانون تسهیل مودیان در سامانه قانون 
پایانه فروشــگاهی در مجلس به تصویب رســیده 
است، گفت: برای فروشــندگانی که در حلقه های 
پایانی قرار دارند، تسهیل گری صورت گرفته است. 
نباید مردم را به سختی بیاندازیم اما فروشندگانی 
که در حلقه های میانی قــرار دارند باید به تکالیف 

قانونی عمل کنند.
وی بیان کرد: ســامانه مودیان با ســرعت خوبی 
پیش می رود و اگر مشــکلی وجود دارد به خاطر 
موانع فنی است که باید پیچیدگی های رفتارهای 
اقتصادی مودیان را در سامانه لحاظ کنیم که با حل 
 این موارد، مانعی در پیشــرفت این سامانه وجود 

نخواهد داشت.

تشکیل پرونده مالیاتی برای ۱۷۰ هزار خودروی لوکس

مالیات نیمی از اصناف صفر است

صدور برخــط ۵۲۶ هزار مجوز 
کسب و کار از درگاه ملی مجوزها 
وزارت اقتصاد و امور دارایــی اعلام کرد: ۵۲۶هزار و 
۱۷۸ مجوز کسب و کار از ۳۱ مرداد ماه سال گذشته 
تا اول شهریور ماه امسال در درگاه ملی مجوزها ثبت 
و به  صورت برخط، بدون حضور و بدون کاغذ صادر 
شد. به گزارش وزارت اقتصاد و امور دارایی، ۵۲۶ هزار 
و ۱۷۸ مجوز کسب و کار از ۳۱ مرداد ماه سال گذشته 
تا اول شهریور ماه امسال در درگاه ملی مجوزها ثبت 
و به صورت برخط، بدون حضور و بدون کاغذ صادر 
شده است. تعداد کل درخواست های مجوز کسب و 
کار در این مدت زمانی یک میلیون و ۱۳۳ هزار و ۳۶۰ 
درخواست بوده است. همچنین در دوره مورد بررسی 
۴۳۴ هزار و ۷۲۳ درخواست مجوز توسط دستگاه ها 
رد شده و یا با انصراف مواجه شده است؛ ۱۶۴هزار و 
۶۲۰ مجوز نیز در دست بررسی است و ۱۲۱ هزار و 

۷۱۰ مجوز در بررسی مواجه با تأخیر قرار دارد.
بیشترین درخواست صدور مجوز همچنان مربوط 
به وزارت تعاون )مشاغل خانگی( با ۲۶۸ هزار و ۱۴۱ 
مجوز و کمترین درخواست نیز در بین دستگاه هایی 
که به درگاه ملی مجوزها متصل شده اند، مربوط به 
شهرداری های کلانشهرها با ۲۴ و صندوق نوآوری 
با ۲۹ درخواست صدور مجوز است. همچنین یک 
سال مورد اشاره درصد اتصال دستگاه ها به درگاه 
ملی مجوزها ۹۷.۱ درصد و شاخص پاسخگویی 

به موقع به درخواست ها ۸۹.۳ درصد بوده است.
تعداد کل عناویــن مجوزها برای ۳۴ دســتگاه، 
ســازمان و وزارتخانه ۴ هــزار و ۵۰۱ عنوان بوده 
کــه وزارت صمت/اتاق اصناف با ۲ هــزار و ۸۹۴ 
عنوان مجوز، بیشــترین عنوان مجوز را در بین 
کل دستگاه ها دارد و وزارت تعاون با ۵۱۱ عنوان 
جایگاه دوم بیشتر عنوان مجوز را بین ۳۴ دستگاه 
به خود اختصاص داده است و کمترین عنوان مجوز 
با یک عنوان مربوط به جامعه مشاوران مالیاتی، 
اتاق بازرگانی ایران، ســازمان نظام روانشناسی، 
سازمان نظام مهندسی ساختمان و کارشناسان 
رسمی دادگستری است. درصد اتصال دستگاه ها 
به درگاه ملــی مجوزها ۹۷.۱درصد اســت که ۸ 
دســتگاه »ســازمان انرژی اتمی«، »ســازمان 
اســتاندارد«، »صندوق نوآوری«، »وزارت نیرو«، 
»سازمان حفاظت محیط زیست«، وزارت تعاون 
)مشاغل خانگی(، »سازمان صدا و سیما«،»وزارت 
نفت«،»معاونت علمی ریاست جمهوری«، »وزارت 
راه«، و »بانک مرکزی« به صورت کامل به درگاه 
متصل شده اند. »ســازمان نظام روانشناسی«، 
»سازمان نظام مهندسی ساختمان«، »کارشناسان 
رسمی دادگستری« و »سازمان برنامه و بودجه« به 

درگاه ملی مجوزهای کشور متصل نیستند.

بهای مصالح ساختمانی در بهار 
۱۴۰۲ کاهشی شد 

بررســی آخرین داده هــای آماری مرکــز آمار 
نشــان دهنده این اســت که نرخ تــورم مصالح 
ساختمانی در بهار ۱۴۰۲ کاهشی بوده است. مرکز 
آمار نرخ تورم نهاده های ساختمانی در بهار ۱۴۰۲ را 
منتشر کرد. براساس این آمار سه نرخ تورم )نقطه به 
نقطه، فصلی و سالیانه( نهاده های ساختمانی در بهار 
امسال کاهشی بود.  برابر داده های آماری، در بهار 
امسال نرخ تورم فصلی نهاده های ساختمانی شهر 
تهران ۱۳.۶ درصد است که در مقایسه با زمستان 
هشت واحد درصد کاهش داشته است. نرخ تورم 
فصلی نهاده های ساختمان در فصل زمستان برابر 
۲۱.۶ درصد بــود. در این فصل، در بین گروه های 
اجرایی، بیشترین تورم فصلی با ۲۹.۵ درصد مربوط 
به گروه اجرایی »شیرآلات بهداشتی« است و این در 
حالی است که گروه اجرایی »آهن آلات، میلگرد، 
پروفیل درب و پنجره و نرده « با سه درصد کاهش 
نسبت به دوره قبل مواجه شده است. مطابق اعلام 
مرکز آمار در فصل بهار ۱۴۰۲ نرخ تورم نهاده های 
ساختمان های مسکونی شهر تهران نسبت به فصل 
مشابه سال قبل ۳۹.۷ درصد است یعنی نسبت به 
فصل که برابر ۵۵.۲ درصد بود کاهش ۱۵.۵ واحد 
درصدی داشته است. در این فصل در بین گروه های 
اجرایی، بیشترین تورم نقطه به نقطه با ۷۵.۱ درصد 
مربوط به گروه اجرایی »یراق آلات درب و پنجره« 
و کمترین تورم نقطه به نقطه با ۱۹.۴ درصد مربوط 
به گروه اجرایی » سیمان، بتن، شن و ماسه« است.

نرخ تورم سالیانه نهاده های ساختمانی در بهار ۱۴۰۲ 
)نرخ تورم چهار فصل منتهی به بهار ۱۴۰۲( نسبت 
به دوره مشابه ســال قبل۳۹.۲ درصد بوده است و 
کاهش ۰.۸ واحد درصدی نسبت به تورم سالیانه 
زمستان ۱۴۰۱ دارد. نرخ تورم سالیانه نهاده های 
ساختمانی در زمستان ۱۴۰۱ برابر ۴۰ درصد بود. در 
این فصل در بین گروه های اجرایی بیشترین تورم 
سالانه با ۷۱ درصد مربوط به گروه اجرایی» شیشه 
 « و کمترین تورم با ۲۷.۹ درصــد مربوط به گروه 

» سیمان، بتن، شن و ماسه « بوده است.
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مدیرکل غرب آســیای ســازمان توسعه تجارت 
گفت: صادرات به کشورهای حوزه غرب آسیا در 
۴ ماه نخست امسال نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته از نظر ارزشــی حدود ۳ میلیون دلار و از 
نظر وزنی حدود ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار تن افزایش 
داشته است. به گزارش ســازمان توسعه تجارت، 
فرزاد پیلتن، مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه 
تجارت در مورد وضعیت صادرات به کشــورهای 
حوزه غرب آسیا طی ۴ ماهه نخست سال ۱۴۰۲ 
اظهار داشت: کشــورهای حوزه غرب آسیا شامل 
کشورهای حوزه خلیج فارس؛ سوریه، لبنان، اردن 
و ترکیه می شود که بر اساس آمارهای منتشر شده 
توسط گمرک ایران در ۴ ماه نخست سال ۱۴۰۲ 
صادرات ایران به این کشورها حدود ۲۰ میلیون 

۸۵۰ هزار تن به ارزش حــدود ۷ میلیارد و ۲۳۰ 
میلیون دلار بوده است.

 مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران 
افزود: به این ترتیب صادرات به کشورهای حوزه 
غرب آسیا نســبت به مدت مشابه سال گذشته از 
نظر ارزشــی حدود ۳ میلیون دلار و از نظر وزنی 
حدود ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار تن افزایش را نشان 
می دهد.  وی ادامــه داد: از نظر ســهم در میزان 
صادرات کشــور نیز ســهم صادرات ایران به این 
کشــورها حدود ۴۵،۴ درصد از مجموع صادرات 
کشــور به جهان بوده که با افزایــش حدود ۴.۴ 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۱ همراه 

بوده است. 
پیلتــن اضافه کــرد: همچنیــن از میــان گروه 

کشورهای فوق عراق، ترکیه و امارات بعد از چین 
به ترتیب مقاصد دوم الی چهارم صادراتی کشور 
طی این مدت بــوده اند. مدیرکل غرب آســیای 
سازمان توســعه تجارت ایران افزود: کشورهای 
عمان، کویت، ســوریه، قطر و لبنان نیز به ترتیب 
در رتبه های هفتم و پانزدهم، شانزدهم، هفدهم و 

بیست و یکم صادراتی کشور قرار داشته اند. 
 وی افزود: صــادرات ایران به کشــور عراق با ۲۳ 
درصد رشد از نظر ارزش و ۳۳ درصد از نظر وزنی، 
ترکیه با کاهش ۳ درصدی از نظر ارزشی و افزایش 
۳۵ درصدی از نظر وزنی، امــارات با کاهش ۱۸ 
درصدی از نظر ارزشی و افزایش ۷ درصدی از نظر 
وزنی ، عمان با کاهش ۸ درصدی از جهت ارزشی و 
افزایش ۱۹ درصدی از نظر وزنی، کویت با کاهش 

۳ درصدی از نظر ارزشی و کاهش یک درصدی از 
نظر وزنی، سوریه با کاهش ۴۳ درصدی از جهت 
ارزشی و افزایش ۲ درصدی از جهت وزنی، قطر با 
کاهش ۱۱ درصدی از نظر ارزشی و ۵ درصدی از 
جهت وزنی و لبنان با کاهش ۱۰ درصدی از نظر 
ارزش و کاهش ۲۹ درصدی از نظر وزنی نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته همراه بوده است .
 مدیرکل غرب آســیای ســازمان توسعه تجارت 
ایران در مورد تجارت با عربستان هم گفت: تجارت 
با عربستان، با وجود شروع روابط دیپلماتیک دو 
کشــور، هنوز به صورت رسمی و مستقیم بین دو 
کشــور شــکل نگرفته، بنابراین در مدت مذکور 
گزارشــی از صادرات ایران به عربســتان منتشر 

نشده است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اثر تعدیل نرخ 
ارز فروکش کرده و عدم تکرار آن به تنظیم گری دولت 
بستگی دارد، گفت: با وجود اینکه در سقف مصرف انرژی 

قرار داریم دولت برنامه ای برای افزایش قیمت ندارد.
داوود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور در 
نشست هم اندیشی با کارشناسان اقتصادی گفت: نظرات 
مختلف کمک می کند تا دولت از فرصت های پیش رو 
بهتر اســتفاده کند. رئیس جمهور بر دریافت بازخورد 
اقدامات دولت در محافــل نخبگانی تاکید دارند به این 
ترتیب از نظرات برای تصمیم گیری بهتر استفاده خواهیم 
کرد. وی افزود: با توجه به اینکه دو ســال از عمر دولت 
می گذرد و وارد سومین سال می شویم، قطعا توصیه ها 
برای دو سال آینده و انتقادات نسبت به گذشته کمک 
می کند دو سال آینده را با گام های نتیجه بخش تر پشت 
سر بگذاریم. مسئله هایی که کشور با آن مواجه است و 
مسائل مزمنی شده است نیازمند همفکری است. فارغ 
از اینکه تمایلات سیاسی ما به چه شکلی است، در حوزه 
اقتصاد این سوال وجود دارد که چه تدبیری را دنبال کنیم 
تا به نتیجه بهتری برسیم. شرایط سخت تحریم به عنوان 
یک عامل بیرونی در اقتصاد ایران سایه انداخته است و بر 
تصمیم های ما اثرگذار است. تلاش می کنیم تحریم ها را 
کم اثر کنیم یا برطرف کنیم اما با توجه به اینکه معادلات 
براساس علاقه مندی ما شــکل نمی گیرد باید براساس 
تئوری تداوم تحریم عمل کنیم. بــا تدابیری که دولت 

داشته است سعی شده تا چندین مسئله حل شود.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در ادامه گفت: مسئله 
ناترازی ارزی مشکل بود و یک تصمیم بزرگی در سال 
گذشته گرفته شد و نرخ ارز تعدیل شد. در حال حاضر 
شوک تعدیل ارز کاهش یافته است و به نظر می رسد به 
تعادل جدیدی رسیده ایم. اینکه شوک تکرار شود یا خیر 

بستگی به تنظیم گری ما دارد.
وی با بیان اینکه تلاش شد تا با استفاده از مالیات بخشی از 
هزینه ها را جبران کنیم، گفت: البته به سبب تورم بخشی 
از اثر این درآمدها از بین رفت و کم اثر شد. در حوزه نفت 
نیز تلاش شد تا مشکلات کمتر شود با فروش نفت بیشتر 
شود اما مشکلات بازگشــت ارز با دشواری های تحریم 

مواجه است. منظور تاکید کرد: در موضوع رفاه خانوارها، 
پرداخت های جبرانی پس از تعدیل ارز انجام شد اما با 
توجه به تورم ناشی از نرخ ارز مردم اثر این کمک را کمتر 
احساس کردند. در موضوعات تولید، پس از یک دهه کم 
رشتی از سال ۹۹ به این سو وارد یک دوره رشد شدیم. 
در سال ۹۹ شــاهد ۳.۵ درصد و در سال ۱۴۰۱ شاهد 
رشد ۴.۴ درصدی بودیم. البته بخشی از این رشد به کم 
رشدی های قبلی باز می گردد. این رشدهای چندان پیام 
آور نیست و مردم اثرات آن را احساس نمی کنند. با این 
وجود تلاش می کنیم تا همین رشد را به صورت حداقلی 

برای سال جاری و سال آینده نگه داریم.
وی با اشــاره به اینکه در حوزه تورم به این دلیل که اثر 
تعدیل ارز کاهش یافته تورم کنونی ناشی از نقدینگی 
است، گفت: در همین راستا کاهش رشد نقدینگی در 
دستور کار است. البته این مسئله نارضایتی هایی را نیز 
به وجود آورده و بخش تولید به سبب رشد نرخ ارز نیاز 
به سرمایه در گردش بیشتری دارد. باید بتوانیم رشد و 
کنترل تورم را با یکدیگر پیش ببریم. این یک سیاست 
جدی از سوی دولت است که بتوانیم تثبیت نرخ ارز را 
ادامه دهیم. رئیس سازمان برنامه و بودجه با این اینکه 
منابع ارزی در کره، عراق، ژاپن و ترکیه آزاد شده است، 
گفت: این منابع بانک مرکزی است و به دولت ارتباطی 
ندارد اما امروز این منابع قابل اســتفاده است و می توان 
روی آن برنامه ریزی کرد. وی افــزود: در حوزه درمان 
تلاش داریم تا با یک درصد مالیات ارزش افزوده بخشی 
از هزینه ها را جبران کنیم اما بسیار فاصله داریم. با طرح 
دارویار تلاش شده تا این فاصله جبران شود با این وجود 
در همچنان در ۴ درصد داروها دچار کمبود هســتیم. 
برخی روزهای سال تا ۱۳۵ میلیون لیتر بنزین را مصرف 
کردیم. تولید در ســقف قرار دارد و حــوزه انرژی یک 
محدودیت جدی برای کشور است. رشد مصرف بالا است 
و ظرفیت تولید ما عمدتا مصروف نیازهای جاری می شود. 
با توجه به اینکه رشــد قیمت نداریــم تلاش می کنیم 
از مســیرهای دیگر عمل کنیم. طبیعتاً افزایش قیمت 
بهترین ابزار است اما با توجه به شوک های قیمتی اخیر 

تلاش می کنیم تا شوک جدیدی ایجاد نکنیم.

مدیرعامل شهر فرودگاهی امام )ره( با بیان "در گذشته 
برخی مدیران به دلیل نداشتن ســابقه صنعت باعث 
خسران زیادی شدند"گفت: تهاتر ۲.۵ میلیارد یورویی 
نفت برا ی توسعه فرودگاه نهایی شد. سعید چلندری با 
اشاره به این که ترمینال سلام شهر فرودگاهی به عنوان 
یک ترمینال پشتیبان برای پروازهای بین المللی ساخته 
شد،  اظهار کرد: اوایل سال ۱۴۰۱ از وزیر فقید درخواست 
کردیم تا ترمینال سلام را به پروازهای زیارتی اختصاص 

دهیم که با این درخواست موافقت شد.
وی با بیان این که فرهنگی پروازهای زیارتی با پروازهای 
بین المللی کاملاً متفاوت است، افزود: با افزایش المان های 
زیارتی، ترمینال ســلام به این کار اختصاص یافت. وی 
یادآور شد: در ابتدا شــرکت های هواپیمایی با اشاره به 
حجم کم پروازهای زیارتی این انتقاد را داشــتند چرا 
ترمینال ســلام برای این منظور در نظر گرفته شــده 
اســت، اما اســتقبال مردم در حج ۱۴۰۱ و پس از آن 
سرویس دهی به سایر پروازها به خصوص به کشور عراق 

انجام شد.
وی با بیان این که بخشــی از پروازهای زیارتی سوریه 
نیز به ترمینال سلام منتقل شــده است، تصریح کرد: 
در پروازهای حج میانگین تاخیرات حدود ۹ دقیقه بود. 
مدیرعامل شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( با اشاره به 
این که سال گذشــته ۱۹۳ هزار زائر از ترمینال سلام به 
عتبات عالیات اعزام شدند، گفت:  امسال اعلام کردیم 
ظرفیت پذیرش ۲۵۰۰ پرواز را داریم که تا امروز ۱۹۲۰ 

پرواز برنامه ای و فوق العاده مجوز گرفته اند.
چلنــدری در خصــوص تاخیر پروازی شــرکت های 
هواپیمایی و مشــخصا تاخیر ۵ پــرواز هواپیمایی آتا، 
افزود: به تمام شرکت های هواپیمایی اعلام کرده ایم هر 
درخواستی را پاسخ می دهیم. در ابتدا هم نگرانی خود را 
به سازمان هواپیمایی اعلام کردیم ایرلاین هایی که از ما 

اسلات )مدیریت ظرفیت فرودگاهی( گرفته اند.
وی ادامه داد: یکی از پیشرفته ترین واحدهای برنامه ریزی  
TOC اعلام کردند که برخی شرکت های هواپیمایی که از 
سازمان هواپیمایی مجوز پرواز گرفته اند بعید است با توجه 
به تعداد ناوگان هوایی که دارند بتوانند این پروازها را انجام 

دهند. این موضوع را به سازمان هواپیمایی کشوری منتقل 
کردیم که پس از بررســی صورت گرفته هواپیمایی آتا 
اعلام کرده بود که توانایی انجام پروازها را دارد. وی با بیان 
این که البته هواپیمایی آتا فکر خرابی هواپیما را نمی کرد، 
اضافه کرد: نقص فنی باعث شد تا یکی از هواپیماهای 
این شرکت ۸ ساعت در فرودگاه امام زمین گیر شود. یک 
هواپیمای دیگر این شرکت نیز در فرودگاه نجف دچار 

نقص فنی شد و همچنان در آنجاست.
مدیرعامل شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( از کاهش 
تعداد مجوزهای پــروازی ایرلاین ها برای جلوگیری از 
تاخیرات احتمالی پروازهای اربعین خبر داد و گفت: برای 
تاخیرات ۲ محل را در ترمینال سلام پیش بینی کرده ایم. 
اگر پرواز یکی دو ســاعت تاخیر داشته باشد مسافران 

می توانند از نمازخانه استفاده کنند.
چلندری با بیان این که در صورت تاخیر بالای ۶ ساعت 
بلافاصله مسافران را با ۴ دستگاه اتوبوس به هتل هدایت 
می کنیم و از ایرلاین ها برای این کار اجازه نمی گیریم، 
اظهار کرد: از ۲ رستوران هم می توانیم ۵۰۰ پرس غذای 

گرم طی ۱.۵ ساعت تامین کنیم.
وی در پاسخ به پرسش تسنیم در این خصوص که اقساط 
ماهانه پرداختی بابت ساخت ترمینال سلام توسط بنیاد 
مستضعفان چه میزانی است،  اظهار کرد: قرارداد ساخت 
 BLT ترمینال سلام با شرکت ملی ساختمان به صورت
انجام شده اســت. صورت وضعیت قطعی پروژه هنوز 
نهایی شده و ماهانه ۱۱ میلیارد تومان قسط می دهیم 
که پیش بینی می کنیم با نهایی شدن صورت وضعیت 
میزان اقساط به ۱۶ تا ۱۷ میلیارد تومان افزایش می یابد.

مدیرعامل شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( در پاسخ به 
پرسش دیگر مبنی بر این که چه تعداد ایرلاین خارجی 
به فرودگاه امام پرواز دارند، اضافه کرد:  از ۱۴۰۱ تا اکنون 
حدود ۴ ایرلاین خارجی و ۹ مسیر به مجموع پروازهای 
فرودگاه های امام خمینی اضافه شده است. چلندری با 
بیان این که ایرلاین های الجزیــره، ارمنی ایرویز، فلای 
وان و... از نیمه دوم سال قبل پروازهای خود را به فرودگاه 
امام برقرار کرده اند، افزود: در زمان حاضر به ۶۳ مقصد از 
فرودگاه امام )ره( پرواز داریم که این پروازها توسط ۴۳ 

افزایش 3 میلیون دلاری صادرات به کشورهای غرب آسیا

تهاتر ۲.۵ میلیارد یورو نفت با چین برای توسعه فرودگاه اماممنابع ارزی از 4 کشور آزاد شد
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رئیس اتحادیه سوپرمارکت  داران و مواد پروتئینی 
تهران با اشاره به اینکه کسب وکار سوپر مارکت ها 
در یک حالت نسبی قرار دارد اذعان کرد: واحدهای 
صنفی باید از نظر نرم افزار و سخت افزار ارتقاء یابند. 
همه سوپرمارکت ها باید نرم افزار فروش و دستگاه 
بارکد خوان داشته باشــند. داود فکوری، رئیس 
اتحادیه سوپرمارکت  داران و مواد پروتئینی تهران 
آخرین وضعیت کسب وکار صنف متبوع خود در 
سال 1402 را اینگونه شرح داد: در پنج ماه گذشته 
کسب و کار ســوپرمارکت داران در یک وضعیت 

نسبی بوده است.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه سوپرمارکت کالاهای 
اساسی و مایحتاج ضروری خانوارها را عرضه می 
کند و مردم ناچار به تهیه آنها هستند، نمی توان 
گفت که در صنف ما رکود وجود دارد. اما در مقایسه 
با سال قبل میزان فروش به دلیل گران شدن کالاها 

و کاهش قدرت خرید مردم پایین آمده است.
فکوری سپس به موضوع بهداشــت اشاره کرد و 
گفت: 16 اتحادیه برای اخذ پروانه کسب احتیاج 
به تاییدیه سازمان بهداشــت دارند و اتحادیه ما 
یکی از آنهاست. ضوابط سخت سازمان بهداشت 
و همچنین ایرادات احتمالی بازرسان آن، گرفتن 
صلاحیت بهداشتی را برای متقاضیان سخت کرده 
و این بزرگترین مشکل متقاضیان پروانه کسب در 
اتحادیه ماست. رئیس اتحادیه سوپرمارکت  داران 
و مواد پروتئینی تهران سپس به بیان چالش های 
صنف خود پرداخت و گفت: مشکلات که زیاد است. 
یکسری از مشکلات به صنف و اتحادیه مربوط می 
شود که ســعی و تلاش خود را برای رفع آنها بکار 
بسته ایم. یکی از این مشکلات ارتقای سیستم نرم 
افزار و سخت افزار واحدهای صنفی عضو اتحادیه 

است.
وی ادامه داد: تمام ســوپرمارکت ها باید نرم افزار 
فروش و دســتگاه بارکد خوان داشــته باشــند. 
همچنین در آینده به سامانه مودیان مالیاتی متصل 
باشند. در این که اعضای اتحادیه باید به روز شوند 
شکی نیست. برای تحقق این امر اعضاء باید آموزش 
لازم در زمینه های امور مالیاتی، بالا بردن کسب 
وکار و مسائل صنفی را دریافت کنند و این نیازمند 

زمان نسبتا طولانی است.

رئیس اتحادیه سوپرمارکت  داران و مواد پروتئینی 
تهران افزود: یکسری دیگر از مشکلات به سازمان 
ها و ارگان های مختلف مربوط می شود که در روند 
کاری با آنها در تماس هستیم. سازمان امور مالیات 
کشور یکی از آنها است که امسال مالیات اصناف را 
چند برابر افزایش داده و باعث نارضایتی کسبه شده 
است. فکوری با بیان اینکه امروزه آموزش رکن مهم 
و مورد نیاز اصناف است و باعث رشد و اعتلای کسبه 
می شود خاطرنشان کرد: اگر واحد های صنفی به 
طور مرتب حداقل یک بار در سال توسط اتحادیه ها 
و اتاق اصناف آموزش ببیند قطعا خیلی از مشکلات 

اتحادیه و کسبه حل خواهد شد.
وی تاکید کرد: آموزش ها باید در زمینه مالیاتی، 
قوانین نظام صنفی، قوانین تامیــن اجتماعی و 
کار صورت گیرد. عدم آشــنایی و جهل به قوانین 
تعدادی از کســبه را مجبور بــه پرداخت مالیات 
سنگین کرده است. آموزش این مسائل بزرگترین 
کمک به واحدهای صنفی از طرف اتحادیه ها و اتاق 

اصناف است.
رئیس اتحادیه سوپرمارکت  داران و مواد پروتئینی 
در ادامــه بیان کــرد: تمام اقلام عرضه شــده در 
ســوپرمارکت ها داخل کشــور تولید می شود و 
واردات این کالاها ممنوع است. کالاهای خارجی که 
در بعضی از سوپر مارکت ها عرضه می شود از مبادی 
غیر قانونی وارد می گردد و بازرسان وزارت صمت 
می توانند با آنها برخورد کنند. ولی نکته مهم و قابل 
تامل این است که در بعضی از کالاها مانند آبمیوه و 
نوشیدنی ها یا شکلات ها، تولیدکنندگان داخلی به 
جز تعدادی محدود، هنوز توان رقابت با نمونه های 

خارجی را ندارند.
فکــوری تصریح کــرد: اگــر واردات ایــن اقلام 
به کشــورآزاد باشــد، رقابت ایجاد می شــود و 
تولیدکنندگان داخلی ناچار بــه ارتقای تولیدات 
خود می شوند. این ارتقاء در تولید، اول باید در بسته 
بندی صورت گیرد. امروزه در صنعت غذایی بسته 
بندی حرف اول را در تولید می زند. بسته بندی کالا 
توجه مصرف کننده را به خود جلــب کرده و او را 
ترغیب به خرید می کند. بعد از آن کیفیت بالای 
کالا، مصرف کننده را به خرید مکرر آن محصول 

تشویق می کند.

رئیس صنــف جایگاهداران کشــور گفت: 
کســی منکر کنترل مصرف نیســت ولی 
مصرف کننده واقعی و جایگاه های سوخت 
نباید در سراسر کشــور قربانی راهکارهای 

سلبی و محدودیت ها شوند.
اسدالله قلیزاده درباره ایجاد صف های طولانی 
در پمپ بنزین ها اظهار داشــت: خودروهای 
پرمصرف و افزایش تقاضــا برای مصرف در 
ایام گرم سال باعث ایجاد صف های طولانی 
می شود، البته محدودیت های سوخت گیری 
و عوامل دیگری هم تاثیرگذار اســت، فعلا 
اولویت اصلی، تامین به موقع بنزین و گازوئیل 
جایگاه هاســت، در هر حال قطعا مشکلاتی 
وجود دارد و لزوم پاسخگویی شفاف مدیران 
تصمیم ساز به مردم در مورد محدودیت های 
موجود احساس می شــود و با تحقق مصوبه 
مجلس در مورد اســتفاده از کارت سوخت 

شخصی فاصله داریم.
وی گفت: در ارائه راهکارها و سیاســت های 
غیرقیمتی عدم مشورت با مجموعه صنفی 
جایگاهداران که اصلی ترین مرجع تخصصی 
آگاه به فرآیند توزیع ســوخت در ســطح 
جایگاه هاست موجب می شود اکثر طرح ها 
سلبی باشد و به دلیل مشکلات زیرساختی 

به اهداف نرسد و ایجاد نارضایتی کند.
رئیس صنــف جایگاهداران کشــور ادامه 
داد: سیاســت های غیرقیمتی اگر درســت 
لحاظ نشــود و با مجوز قطعی مقامات ارشد 
کشــور نباشــد یا تصمیمات محلی متنوع 
تصمیمات کشوری را تحت الشعاع قرار دهد، 
آسیب های خاص خود را دارد، کسی منکر 
کنترل مصرف نیســت ولی مصرف کننده 
واقعــی و جایگاه هــای ســوخت نباید در 
سراسر کشــور قربانی راهکارهای سلبی و 

محدودیت ها شوند. وی بیان داشت: اصولا 
هر جایگاه بایســتی حداقل یک کارت آزاد 
داشــته باشــد، البته فعلا در مــورد تعداد 
کارت های آزاد جایگاه ها و مشکلات موجود 
روند فعلی سوختگیری ســکوت کرده ایم 
و تمــام تلاش مان برای کاهش مشــکلات 
اســت ولی مردم بدانند که جایگاه داران نه 
تنها هیچ نقشــی در این تصمیمات ندارند 
بلکه بیشترین آسیب ها و زیان های مادی و 
معنوی متوجه آنهاست بنابراین در شرایط 
فعلــی همدلی بیــن کارکنــان جایگاه ها 
و مــردم می تواند مشــکلات را کمتر کند 
و توصیه ما این اســت افــرادی که کارت 
سوخت شــخصی دارند و اکثریت هستند 
حتما از آن اســتفاده کنند و به امید کارت 
آزاد جایــگاه به پمپ بنزیــن نروند چراکه 
کارت های جایگاه ها هــم محدودیت های 
خاص خود را دارد، البته میزان استفاده مردم 
از کارت سوخت شخصی افزایش چشمگیر 
 داشــته ولی برای تحقــق مصوبه مجلس 

کافی نیست.
قلیزاده با بیــان اینکه درخواســت کاهش 
مصرف از جانب مردم در حالی که خودروها 
پرمصرفند راه به جایی نمی برد، خاطرنشان 
کرد: تامین سوخت برای کشــوری که هر 
روز میزان توزیع نرمالــش در حال افزایش 
است کاری بسیار دشوار است ولی علیرغم 
مشــکلات زیاد؛ تــلاش بر این هســت که 
ســوخت به موقع به جایگاه ها برسد و توجه 
به اســتان های مرزی، رعایــت عدالت بین 
جایگاه ها در اجرای طرح هایی مثل کدینگ 
و جبران زیان آنها و جلوگیری از تحت الشعاع 
قرار گرفتن رساندن سوخت به مصرف کننده 

واقعی باید به دقت انجام شود.

افزایش تامین ارز واردات، برقراری آرامش نســبی در فضای ملتهب نرخ ارز و 
بازگشت ثبات نسبی به اقتصاد کشور از جمله مهمترین دستاوردهای بانک 
مرکزی دولت سیزدهم در دوره کنونی به شمار می رود. به گزارش ایرنا، بانک 
مرکــزی در دوره جدید فعالیت خود در دولت ســیزدهم با رویکرد تثیبت و 
حرکت در راستای پیش بینی پذیر کردن اقتصاد ایران در جهت ریل گذاری 
سیاست های پولی و بانکی حرکت می کند. رویکردی که در فرایند اتخاذ آن به 
ویژگی اقتصاد ایران توجه ویژه ای شده است، زیرا اقتصاد ایران همواره و به ویژه 

در سال های اخیر در معرض بی ثباتی های متعددی قرار گرفته است.
در این بین شکل گیری بحران های ارزی پی در پی در اقتصاد ایران سبب شده 

اســت تا بی ثباتی نرخ ارز به عنوان یکی از مهم ترین عوامل بی ثباتی اقتصاد 
شناخته شود. در این شرایط لزوم اتخاذ سیاست های تثبیت اقتصادی بیش 
از پیش بر همگان نمایان خواهد شــد؛ زیرا تثبیت اقتصــادی لازمه اجرای 
سیاست های اصلاحی است و زمانی می توان از سیاست اصلاحی سخن گفت 
که در وهله نخست شرایط اقتصادی کشور در وضعیت پایدار و با ثبات قرار گیرد.
از این رو، رسالت بانک مرکزی به عنوان بزرگترین نهاد پولی و ارزی کشور ایجاب 
می کند که در نقش یک سیاستگذار، به منظور کنترل نوسانات و بازگشت ثبات 

به اقتصاد، مداخله و اقدامات لازم را انجام دهد.
در شرایط کنونی، بی ثباتی در متغیرهای کلان اقتصادی ایران موجب می شود 

تا ریسک و نا اطمینانی فعالیت های اقتصادی افزایش یابد. این امر به صورت یک 
چرخه معیوب، موجب تضعیف سمت عرضه اقتصاد و تشدید بی ثباتی خواهد 
شد؛ بنابراین، در این شرایط، ایجاد محیطی با ثبات و پیش بینی پذیر یکی از 

مهمترین محورهای تقویت سمت عرضه اقتصاد کشور خواهد بود.
بر همین اســاس، بانک مرکزی با هدف بازگشــت ثبات به اقتصاد کشــور، 
فعالیت های خود را با عنوان سیاست تثبیت اقتصادی در سه محور اصلی »ثبات 
بخشی و پیش بینی پذیر نمودن بازار ارز«، »کنترل نقدینگی« و »تقویت نظام 
تنظیم گری )Regulation( در بازارهای مالی )پولــی، ارزی و اعتباری( « 

دنبال می کند.

رصد بازار نشــان می دهد از تقریباً ۳ ماه قبل هر کیلو شکر در بازار ۳۵ هزار 
تومان قیمت گذاری شده و با توجه به نیاز خانواده بین ۳ تا 4 کیلو گرم امکان 
خرید وجود دارد. رصد بازار کالاهای اساسی هفتگی انجام می شود تا با اطلاع 
رسانی از این بازار، کمکی در راستای برنامه  ریزی دقیق تر برای متولیان امر 
فراهم شود. شرایط اقتصادی کشور و کاهش قدرت خرید مردم سبب شده تا 
به برخی از اقلام اساسی یارانه اختصاص داده شود سیاستی که مختص کشور 

ما نبوده و دولت ها در سایر کشورها نیز این سیاست را دنبال می کنند.
مساله قاچاق در کشور به ویژه در بخش کالاهای اساسی یکی از دغدغه های 
جدی مسؤولان دولتی بوده که شاید به نظارت بیشتر نیاز داشته باشد. پیش 
تر در گزارشی از قاچاق روزانه بیش از 4 هزار دام سبک از کشور خبر داده شد. 
در این گزارش اشاره شد قیمت و کیفیت گوسفند ایرانی به معضل قاچاق آن 
دامن زده است. در ادامه مساله قاچاق، قیمت پایین کالاهایی همچون روغن، 
آرد، شکر و… دلالان را وسوسه کرده تا به دنبال سود یک شبه وارد این بازارها 
شوند. مصرف سرانه هر کالا در خانوار ایرانی عدد مشخصی است؛ به عنوان 
مثال مصرف سالانه شکر هر ایرانی به طور میانگین 24 کیلو گرم است. در 
حال حاضر بیش از یک میلیون و 400 هزار تن شکر در کشور تولید شده و 
باقی وارداتی است. نیاز سالانه ایران 2 میلیون و 200 هزار تن برآورد می شود. 
مجری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد کشاورزی درباره میزان تولید شکر 
عنوان کرده بود، سال گذشته شکر استحصال شده از چغندر قند و نیشکر 
تولیدی داخل یک میلیون و 440 هزار تن بود امسال هم با توجه به شرایط 

اقلیمی و بارندگی پیش بینی می شود حداقل به این عدد برسیم.
در دو سال اخیر با توجه به کاهش قدرت خرید مردم، مصرف سرانه شکر در 

کشور کاهش پیدا کرده که این موضوع در مقابل سایر کالاهای اساسی مانند 
لبنیات و گوشت نمی تواند پدیده بدی باشد زیرا آمار دیابت در کشور بالاست. 
گفتنی است مصرف سرانه شکر در سال ها قبل 2۷ و پیش تر 2۹ کیلو گرم 
بود. رصد بازار نشان می دهد از تقریباً ۳ ماه قبل هر کیلو شکر در بازار ۳۵ هزار 
تومان قیمت گذاری شده و با توجه به نیاز خانواده بین ۳ تا 4 کیلو گرم امکان 
خرید وجود دارد. بر اســاس پیگیری ها از برخی فروشگاه های زنجیره ای 
عنوان شد هر شهروند امکان خرید ۳ تا 4 کیلو شکر را دارد؛ اما برای خرید 
مازاد می تواند شکر مورد نیاز خود را در چند نوبت خریداری کند. احتمال 
ایجاد زمینه دلالی و بازار سیاه در این کالای اساسی سبب شده تا فروش آن 
با حساسیت بیشتری انجام شــود. یکی از کارشناسان با گلایه عنوان کرد، 
شکر با قیمت هر کیلو 2۵ هزار تومان در حال حاضر به شکل فله ای کمتر از 
۳0 هزار تومان نبوده و در حدود 4 ماه قبل به دلیل تأمین نشدن ذرت مورد 
نیاز صنایع غذایی برای کارخانه های فروکتوزی موجب فشار مضاعف به بازار 
شکر شد. تولید شکر داخلی از پاییز، با برداشت چغندر قند آغاز شده و میزان 
تولید داخلی مشخص می شود؛ اما ممنوعیت واردات شکر در سال گذشته 
زمینه برخی مشکلات بازار امسال را رقم زده است. موضوع چگونگی مدیریت 
بازار شکر را از طریق معاونت بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی پیگیری شد اما 
همکاری لازم از سوی این معاونت انجام نشد. در نهایت وزارت جهاد کشاورزی 
چند ساعت بعد طی بیانیه ای اعلام کرد، هیچ کمبودی در تولید و توزیع شکر 
بازار داخل وجود ندارد و سهمیه بندی این کالا نیز کذب است. مدیرکل دفتر 
نظارت بر کالاهای اساسی وزارتخانه عنوان کرد، ۵0 هزار تن شکر از طریق 

بخش خصوصی به استان ها تخصیص داده شده که در حال توزیع است.

عضو هییت رئیســه مجلس 
بر ضــرورت افزایش حقوق 
کارگــران و کارمنــدان در 
نیمه دوم ســال تاکید کرد. 
حســین حاجی دلیگانی با 
اشــاره به محدویت افزایش 
حقوق کارمندان و کارگران 
در ابتدای سال 1402 گفت: 
هرچند دولت تلاشــهایی را 
برای مهار تورم در دســتور 
کار قرار داده است، اما به نظر 
میرسد مانند ســال گذشته 
ترمیــم افزایــش حقــوق 
 در ســال 1402 ضــروری

 است.
عضو هییت رئیســه مجلس 
گفت: مطالبــات عمومی نیز 
بــر افزایش وترمیــم حقوق 
کارمنــدان، کارگــران بیمه 
شــده تامیــن اجتماعــی و 

همچنیــن مجموعــه های 
نظامی و انتظامــی در نیمه 
دوم ســال تاکید دارد بر این 
اساس در صورت تامین منابع 
امکان افزایش مجدد حقوقها 
در نیمه دوم سال دور از انتظار 

نیست.
در سال گذشته نیز از مهر ماه 
افزایش 10 درصدی حقوق 
کارمنــدان در هییت دولت 
تصویب و با حمایت مجلس 
در 6 ماهه دوم ســال اجرایی 
شــد. لازم به ذکر است، وزیر 
کار نیز به تازگی اعلام کرده 
است؛ اعضای شورای عالی کار 
می توانند درخواست بازنگری 
حداقل حقــوق کارگران را 
داشــته باشــند و در صورت 
درخواست در دستور کار قرار 

می گیرد.

عضو قرارگاه نهضت ملی مسکن گفت: یکصد هزار 
واحد مسکونی شهری و روستایی و بافت فرسوده 
به مردم در سراســر کشــور تحویل داده می شود. 
محمدرضا صابری عضو قرارگاه نهضت ملی مسکن 
گفت: در جلسه شورای عالی مسکن با حضور ریاست 
جمهوری، وزیر راه و شهرسازی و جمعی از اعضای 
 ملی مسکن یکصد هزار واحد مسکونی در کل کشور

 افتتاح شود.
او گفــت: تحویل واحد ها امروز در بیشــتر نقاط 
کشور اســت به طوری که واحد های تحویلی به 
تفکیک خراســان رضوی با ۹ هــزار 4۷۷ واحد، 
استان تهران ۸ هزار ۷2۸ واحد، همدان با ۷ هزار 
و 2۵۸ واحد، هرمزگان ۵ هزار 224 واحد و استان 

یزد ۳ هزار ۷04 واحد تحویل متقاضیان خواهد 
شــد. صابری ادامه داد: همچنین در آذربایجان 
شرقی 2 هزار، آذربایجان غربی 2 هزار ۹00 واحد، 
اردبیل 1۸06 واحد، اصفهان 2 هزار و ۷40 واحد، 
البرز 1210 واحد، ایلام 41۵ واحد بوشهر 1۸60 
واحد مســکونی و به ترتیب استان های دیگر هم 

واحد ها به متقاضیان اعطا خواهد شد.
عضو قرارگاه نهضت ملی مســکن اظهار کرد: از 
این یکصد هزار واحد مسکونی که امروز در کشور 
به متقاضیان اعطا خواهد شد بخشی شامل 12۳ 
هــزار و ۹۷2 واحد در قالب نوســازی بافت های 
فرسوده، 124 هزار و 1۵4 واحد در دست ساخت 
برای تامین مســکن کارکنان نیرو های مســلح، 

11۹ هزار و ۵۷۹ واحد ظرفیت واحد مســکونی 
قرارداد هــای منعقده برای پرداخت تســهیلات 
ساخت مســکن به اشــخاص دارای زمین خود 
مالکی و 2۹۵ هزار و ۳1۹ واحد تعداد واحد های 
مسکونی در دست ساخت جهت نوسازی مسکن 
روستایی است. صابری تصریح کرد: در حال حاضر 
ظرفیت واحد مسکونی زمین های دولتی واگذار 
شــده به صورت انفرادی و گروهی به متقاضیان 
واجد شرایط در قالب اجاره ۹۹ ساله معادل 226 
هزار و ۵۷۳ واحد مسکونی و واحد های مسکونی 
در دست ساخت برای متقاضیان واجد شرایط به 
صورت انبوه ســازی روی اراضی اجاره ۹۹ ساله 

دولتی، معادل ۵۸۷ هزار و ۳۹4 واحد است.

یکــی از برنامه های دولت ســیزدهم توســعه 
روابط اقتصادی با کشــورهای منطقه و همسایه 
اســت که اجرای سیاســت های منطقــه ای با 
هــدف توســعه ترانزیت بــه ترتیــب منجر به 
افزایــش ۵۸ و ۳4 درصــدی حمــل بــار بین 
الملــل از ابتدای دولــت تا پایان ســال 1401 
 نســبت به مدت مشــابه در دولت قبل شــده

 است.
به گــزارش خبرنــگار اقتصادی ایرنــا، گزارش 
عملکرد دولــت در بخــش ترانزیــت حاکی از 
حمل۹.۳ میلیون تن بار ترانزیتــی جاده ای در 
ســال 1401 و ۳.6 میلیون تــن در 4 ماهه اول 
ســال 1402 اســت که معادل رشــد ۳ درصد 

ترانزیــت جــاده ای در 4 ماهــه ابتدایی 1402 
اســت. در بخش جابجایــی مســافر ریلی نیز 
شکســتن رکورد جابجایی مســافری با بیش از 
2۹.6۷ میلیون نفر مسافر در سال 1401 و رشد 
 4۳.1۳ درصدی نسبت به ســال 1400 به ثبت 

رسیده است.
راه آهن هــم چنیــن از افزایــش 1۳ درصدی 
جابجایی مســافر ریلی در 4 ماهه ابتدایی سال 
1402 خبر داده اســت. شاخص حمل )مجموع 
جابجایی بار و مســافر( بــا جابجایــی 46.16 
میلیارد واحد حمل در ســال 1401 نســبت به 
 سال 1400 نیز رشــد حدود ۵ درصدی را ثبت

 کرده است.

دولت ســیزدهم هم چنین با انعقاد تفاهم های  
همکاری با کشــورهای روســیه، ترکمنستان، 
قزاقستان و ازبکستان توانست به ترتیب ۵۸ و ۳4 
درصد در حمل بار بین الملــل از ابتدای تا پایان 
سال 1401 نسبت به مدت مشابه در دولت های 

یازدهم و دوازدهم ثبت رکرد داشته باشد.
اجرای سیاست های دولت در صنعت هوایی نیز با 
توسعه هدفمند بازار پروازهای عبوری و افزایش 
سهم بازار کشور از پروازهای عبوری است. آنطور 
که شــرکت فرودگاهها و ناوبــری هوایی ایران 
گزارش داده است با افزایش 60 درصدی پروازهای 
عبوری در سال1401 نسبت به سال 1400 ثبت 

شده است.

در شــرایطی که طی 
هفتــه هــا و روزهای 
گذشــته موج جدید 
کالاهــای  گرانــی 
اساســی دوباره به اوج 
خود رسیده اســت، جای خالی مجازات گران 
فروشان و مقصران به شدت احساس می شود.

اخبار متعددی درخصــوص گرانی کالاهای 
اساســی و مایحتاج مردم انتشار یافته اما انگار 
قرار نیست پایانی بر تداوم گرانی ها وجود داشته 
باشــد. به نحوی که هر چند روز یکبار شاهد 
گرانی افسار گسیخته کالای خاصی هستیم و 
باز هم مشخص نیست در آینده چه کالاهایی 

افزایش قیمت خواهند داشت. در این بین جای 
خالی ســازمان حمایت برای دفــاع از حقوق 

مصرف کنندگان به شدت احساس می شود. 
به راستی چه سازمان و نهادی به دنبال تنظیم و 
کنترل قیمت ها در بازار است؟ سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیــد کنندگان به عنوان 
متولی امور نظارت و کارشناسی قیمت و یک 
دستگاه حاکمیتی است که در دولت مستقر با 
برنامه ریزی نظام شفاف سازی قیمت وظیفه 
مهمی را در اصلاح نظام توزیع برعهده دارد. با 
توجه به جایگاه قانونی و وظایف سازمان حمایت 
از مصرف کنندگان و تولید کنندگان و با توجه 
به وضعیت بازار ها در این روز ها و افزایش قیمت 

ها، عملکرد و کارکرد این سازمان چیست؟
این ســوالی اســت که سال هاســت مردم از 

این ســازمان به ظاهر مردمی می پرسند، اما 
پاسخی شنیده نمی شــود. سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان متولی اصلی 
ساماندهی بازار اســت؛ پس چرا مردم مصرف 
کننده باید هر روز بدون اعلام مصوبه ای از سوی 
این سازمان، شــاهد افزایش قیمت کالا های 
اساسی در سطح شهر باشند؟ این سوالی است 

که امروز سوال بسیاری از مردم است.
درست اســت که کشــور در حصار تحریم و 
فشار های بین المللی قرار گرفته، اما این نباید 
باعث برهم ریختگی در بازار داخلی کشور شود. 
اگر هر نهاد و ســازمانی وظیفه خود را درست 
انجام دهد کمتر به مشکل نوسان قیمت های 
کالای اساسی و اجناس ضروری مردم خواهیم 

رسید. 

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سازمان حمایت متولی اصلی ساماندهی بازار است

مجازات سنگین در انتظار گران فروشان

بازگشتآرامشبهبازارارزدرسایهاقداماتبانکمرکزیضرورتتامینبهموقعبنزینوگازوئیلجایگاهها

ضرورتافزایشحقوقکارگرانشکردربازارتأمیناست
وکارمنداندرنیمهدوم

افزایش۵۸درصدیحملباربینالمللافتتاح۱۰۰هزارواحدمسکونیدرکلکشور

لزومتجهیزسوپرمارکتهابهنرمافزارفروشودستگاهبارکدخوان جای خالی سازمان حمایت در ساماندهی بازارها
یوسف کاووسی، کارشناس اقتصادی

در حالی شــاهد افزایش قیمتها در بســیاری از بازارهای 
کالاهای اساسی هســتیم که خبری از ســازمان حمایت 
از مصرف کننده نیســت. در آماری که اعلام شــده قیمت 
خوراکی ها، گوشت، مرغ و... به شدت بالا رفته و رشد سرسام 
آوری را تجربه می کند. این در حالی اســت که هیچ گونه 
نظارتی نیز بر روی قیمتها حتی در فروشــگاههای بزرگ و 
زنجیره ای وجود ندارد. هنــگام مراجعه به صندوق قیمتی 
که روی کالاها درج شده حاسبه نمی شود و قیمتی بالاتر از 

قیمت درج شده محاسبه می شود. 
علاوه بر این ارزش افزوده و هزینه تراکنش نیز از مشتریان و 
خریداران اخذ می شود. در این بین نقش سازمان حمایت از 
حقوق مصرف کننده چیست. به نظر می رسد اختلاف بین 
مجلس و دولت بر سر تشــکیل وزرات بازرگانی باعث شده 
این بی مسوولیتی بوجود بیاید. سازمان حمایت در حقیقت 
در حال حاضر زیرمجموعه وزرات صمت است. دولت قصد 
دارد با ایجاد وزارت بازرگانی این بخش را در وزارت بازرگانی 

بگنجاند. 
حال که مجلس به رغم تصویب اولیه کلیات تشکیل وزارت 
بازرگانی لایحه را به صحن نمی آورد و دولت اصرار به فوریت 
آن دارد، به نظر می رســد دولت به دنبال ایجاد نارضایتی 
در مردم است تا با فشار بر مردم و نارضایتی از رشد قیمتها 
بتواند مجلس را برای بررسی لایحه تشکیل وزرات بازرگانی 
قانع کند. آنچه که مسلم اســت اینکه در این شرایط فشار 
زیادی به مردم وارد شده و سازمان حمایت از مصرف کننده 

نیز نقش خود را ایفا نمی کند. 
تا قبل از این شرایط ســازمان حمایت با بازرسی هایی که 
انجام می داد و با استناد به اعتراض مردم در اسمانه 124، 
توانست جو بازار را به نفع مصرف کننده تا حدود زیادی تغییر 
دهد. جرایم در نظر گرفته شده کارساز بوده و موجب می شد 
فروشگاهها رعایت حال مردم را در نظر داشته باشند.  اما در 
حال حاضر در فروشگاه هایی که کالاهای مصرفی توزیع می 
شود این نظارت وجود ندارد و بیشتر فروشگاههای زنجیره 
ای و بزرگ در حال تخلف هستند. واحدهای کوچک نیز به 

دنبال همین اتفاق، تخلف می کنند. 
این مساله، مشکل بسیار بزرگی اســت که مغفول مانده و 
فشار بزرگی بر مردم و نیازمندان وارد می کند. هر روز شاهد 
هستیم لبنیات، گوشت و پروتئین ها در حال افزیش قیمت 
هستند. در حالیکه این اقلام باید از قبل مراحل افزاش قیمت 
را طی کنند و سپس افزایش قیمت اعمال شود. به نظر می 
رسد بازار سردرگم مانده و در این بازار پیچیده، مراکز توزیع 

در حال سوء استفاده هستند.
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فناوری و 
اطلاعات

سقف حمایت 15 میلیارد شد
مدلجدیدحمایتازتوسعهفعالیتشتابدهندهها

مدیرکل دفتر توسعه زیرساخت های زیســت بوم نوآوری معاونت علمی از ابلاغ 
دستورالعمل  حمایت از توسعه فعالیت و اعتباربخشی به شتابدهنده های نوآوری، 

فضاهای کاراشتراکی نوآوری و مراکز هم آفرینی خبر داد.
به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
محمدجواد صدری مهر در نشست خبری »ابلاغ دســتورالعمل های حمایت از 
توسعه فعالیت و اعتباربخشی به شتابدهنده های نوآوری، فضاهای کار اشتراکی 
نوآوری و مراکز هم آفرینی« با اشاره به این که موضوع زیرساخت های زیست بوم 
فناوری و نوآوری از اولویت ها و دغدغه هــای معاونت علمی در همه دوره ها بوده 
است، اظهار داشــت: به لطف تلاش های صورت گرفته، زیست بوم گسترده ای با 
زیرساخت های متنوع نظیر شتابدهنده ها، پارک های علم و فناوری، کارخانه های 
نوآوری، فضای کار اشتراکی و… در کشور شکل گرفته که در دوره جدید معاونت 

علمی تلاش می شود فعالیت این زیرساخت ها توسعه یافته و اعتباربخشی شود.
وی با اشاره به ابلاغ دستورالعمل های حمایت از توسعه فعالیت و اعتبار بخشی به 
شتابدهنده نوآوری، فضای کار اشتراکی نوآوری و مراکز هم آفرینی گفت: بر این 
اساس دیگر چیزی به نام »مجوز فعالیت« برای زیر ساخت های زیست بوم نوآوری 
از قبیل شتابدهنده ها، کارخانه ها و مراکز نوآوری نخواهیم داشت و زیرساختهایی 

که به سطح کیفی مطلوبی رسیده باشند گواهی صلاحیت دریافت می کنند.
صدری مهر با اشاره به این که تاکنون علاوه بر معاونت علمی نهادهایی مثل وزارت 
کار و بسیاری از شــهرداری ها هم اقدام به صدور مجوز برای شتابدهنده ها کرده 
اند، اظهار داشت: طبق آخرین آماری که در اختیار داریم، بالغ بر ۴۷۰ توافق نامه 
شتابدهندگی در کشور منعقد شده که براساس دســتورالعمل جدید که هفته 
گذشته ابلاغ شده از این پس به جای حمایت یکسان و حداقلی از همه شتابدهنده 
ها، تنها شتابدهنده های حائز صلاحیت از حمایتهای معاونت که سقف آنها افزایش 

یافته برخوردار خواهند شد.
مدیرکل دفتر توسعه زیرساخت های زیست بوم نوآوری معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری با بیان این که مسؤولیت اعتبارسنجی شتابدهنده ها و فضاهای 
کار اشتراکی نوآوری و مراکز هم آفرینی به مرکز شتابدهی پارک فناوری پردیس 
محول شده است اظهار داشت: بر اساس دستورالعمل جدید، هر زیرساختی که 
دارای گواهی صلاحیت باشد، مستقیماً دانش بنیان خواهد شد. رویکرد ما برای 
حمایت از شتابدهنده ها و مراکز نوآور، فعالیت تخصصی آنها در یک حوزه خاص 

است و فعالیت حوزه های عام مورد توجه ما نیست.
صدری مهر، ســقف حمایت معاونت علمی از شتابدهنده ها را ۱۵ میلیارد تومان 
عنوان کرد و گفت: پیش بینی می شــود طی پاییز امســال روند اعتبارسنجی 

شتابدهنده های موجود انجام شود.
وی در خصوص ویژگی ها و نقاط تمایز دستورالعمل جدید حمایت از شتابدهنده ها 
گفت: در این دستورالعمل، منتورها اهمیت ویژه ای پیدا کرده اند چرا که این افراد 
هستند که می توانند به هسته های فناور کمک کنند تا مسیر موفقیت را از نمونه 
اولیه تا تجاری ســازی محصولات خود طی کنند. در این راستا با هماهنگی های 
صورت گرفته بــا بنیاد ملی نخبگان قرار اســت منتورهــای برتر تحت حمایت 
این بنیاد قرار گیرند. شــخصیت خصوصی و غیردولتی شتابدهنده، به رسمیت 
شناختن شــتابدهنده های پلتفرمی و توجه هر چه بیشتر به عملکرد گذشته و 
خوشنامی شتابدهنده به جای برنامه های آتی آن در مسیر توسعه و اعتبارسنجی 

این زیرساختها از دیگر ویژگی های دستورالعمل ابلاغی است.
دستیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در ساماندهی و 
توسعه زیرساخت های فناوری و نوآوری تصریح کرد: مرکز شتابدهی پارک پردیس 
تمایل دارد کارگزارانی را از بین پارک های علم و فناوری، کارخانه های نوآوری و 
دیگر زیرساخت های نوآوری در استان ها به عنوان همکار استانی در روند توسعه 
و اعتبارسنجی زیرســاختها به یاری بگیرد. وی در خصوص نحوه اعتبارسنجی و 
حمایت از فضاهای کاری اشتراکی گفت: براساس دستورالعمل ابلاغی فضاهای 
کاری اشتراکی که حداقل ۵۰ درصد فضای آنها به تیم های فناور اختصاص یافته 

مشمول حمایتهای معاونت علمی خواهند بود.
صدری مهر با اشاره به کارکرد مؤثر مراکز هم آفرینی در کمک به رسیدن نمونه 
اولیه محصولات شرکتهای دانش بنیان به مرحله تولید صنعتی گفت: شرکت های 
فناور از زمان تولید نمونه اولیه تا تجاری سازی محصول خود با چالش های زیادی 
مواجه هستند که ۸۰ درصد شرکتها نمی توانند این مسیر را پشت سربگذارند. در 
قالب مراکز هم آفرینی، ظرفیت یا خط تولید خالی واحدهای صنعتی در اختیار 
شــرکت های دانش بنیان قرار می گیرد تا محصول خود را تجاری سازی کنند. با 
توجه به اهمیت و اثربخشی بالای فعالیت این مراکز برای حمایت از آنها سقفی در 

نظر گرفته نشده است.

همزمان با افتتاح نمایشگاه روایت خدمت؛
دســتاوردهایوزارتارتباطاتوفناوریاطلاعاتبه

نمایشدرآمد
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات دســتاوردهای خود در دولت سیزدهم را در 
نمایشــگاه روایت خدمت، وعده، وفا در معرض نمایش قرار داده است. نمایشگاه 
روایت خدمت، وعده، وفا به مناســبت هفته دولت و برای ارائه دستاوردهای دو 
ساله دولت سیزدهم در حال برگزاری است، بر همین اساس، وزارت ارتباطات نیز 
دستاوردهای خود در دولت ســیزدهم و در بخش های مختلف از جمله در حوزه 
فضایی، فیبرنوری، پست، پست بانک و ارتباطات روستایی را در این نمایشگاه در 

معرض دید مردم و مسئولان قرار داده است.
در این نمایشگاه که تا سه شنبه ۷ شهریور ماه ادامه دارد، شرکت ها و سازمان های 
تابعه وزارت ارتباطات نیز دستاوردهای خود در دولت سیزدهم را ارائه کرده اند. 
طبق اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، شرکت های فعال بخش خصوصی 
در حوزه تولید تجهیزات مخابراتی و ارتباطی و بخش های مختلف تخصصی حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز در غرفه این وزارتخانــه تولیدات و محصولات 
خود را ارائه و معرفی می کنند. از سوی دیگر سازمان فناوری اطلاعات ایران اعلام 
کرده است که در نمایشــگاه روایت خدمت ارائه اهم اقدامات انجام شده از جمله 
پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند، مرکز ملی تبادل اطلاعات، سامانه پنجره 
واحد مدیریت زمین، وضعیت حضور کاربران در پیام رسان ها و شبکه های داخلی 
پرداخت و گزارشی از عملکرد طرح ها و سامانه های ذکر شده را تشریح کرده است.

در پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند، دستگاه ها و ســامانه های برتر، تعداد 
دستگاه های متصل و خدمات ارائه شده در این پنجره و هم چنین روند رو به رشد 
کاربران وارد شده به این سامانه تبیین شد. در خصوص مرکز ملی تبادل اطلاعات 
نیز تعداد دستگاه های سرویس دهنده، سرویس گیرنده و تعداد کل تراکنش ها در 
دو گذرگاه خدمات عمومی دولت الکترونیکی و گذرگاه خدمات دولت الکترونیکی 

برای بازدیدکنندگان شرح داده شد.
سامانه پنجره واحد زمین نیز با معرفی دو زیرســامانه درگاه متقاضیان و سامانه 
پایش اراضی، خدمات قابل ارائه در این ســامانه را در دو بازه زمانی قبل و پس از 

راه اندازی با یکدیگر مقایسه کرد.
گفتنی اســت در این نمایشــگاه، گزارشــی از حضور کاربران در پیام رسان ها و 
شبکه های اجتماعی با رویکرد تعداد کاربران روزانه، ماهانه، میزان مصرفی پهنای 
باند و میزان آمار استفاده کنندگان از قابلیت اتصال متقابل برای بازدیدکنندگان 

ارائه شد.

اخبار

رییــس صنــدوق نــوآوری 
ریاســت  شــکوفایی  و 
جمهوری گفت: شرکت های 
دانش بنیان، فنــاور و خلاق 
دارای ظرفیت اشــتغالزایی 
می توانند تسهیلات قرض الحسنه تا سقف سه میلیارد 
تومان دریافــت کنند و در صورت جــذب نخبگان این 
تسهیلات تا سقف پنج میلیارد تومان قابل افزایش است.

محمدصــادق خیاطیــان با بیــان اینکه، برای ســال 
جاری رقم  پنج هــزار میلیارد تومــان در قالب تبصره 
۱۸ قانون بودجه به عنوان تســهیلات تکلیفی شــبکه 
بانکی به منظور اعطای تســهیلات قرض الحســنه به 
شــرکت های دانش بنیان، فناور و خــلاق پیش بینی 
شده اســت، افزود: صندوق نوآوری نیز بر همین اساس 
نسبت به شناسایی، ارزیابی اولیه و معرفی شرکت های 
دانش بنیان، فناور و خلاق متقاضی دریافت تسهیلات 
 قرض الحســنه اشــتغال بــه بانک های عامــل اقدام 

خواهد کرد.
وی با بیان اینکــه، فرآیند ثبت، شناســایی و ارزیابی 
درخواســت شــرکت های دانش بنیان، فناور و خلاق 
متقاضی دریافت تسهیلات قرض الحســنه اشتغال از 
محل منابع جزء ۴ بند »ب« تبصره ۱۸ قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ کل کشور آغاز شده است، افزود: این تسهیلات 
در راستای کمک به توسعه اشتغال زیست بوم فناوری 
و نوآوری کشور با اولویت شرکت های مناطق محروم و 
مرزی و با همکاری ۱۰ بانک عامل کشــور اعطا خواهد 

شد.

افزایش تسهیلات اشتغالزایی با جذب نخبگان تا 
سقف 5 میلیارد تومان

رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری 
در ادامه تصریح کرد: سقف تسهیلاتی که در قالب این 
طرح به شــرکت های فعال در حوزه نوآوری پرداخت 
می شود، سه میلیارد تومان با نرخ کارمزد چهار درصد 

قرض الحسنه و دوره بازپرداخت ۴۸ ماهه خواهد بود.
خیاطیان از بانک های ملی، ملت، صــادرات، تجارت، 
ســامان، اقتصاد نوین، بانک قرض الحســنه مهر ایران، 
قرض الحسنه رسالت، سینا و توسعه تعاون به عنوان ۱۰ 
بانکی نام برد که قرار است برای ارائه این تسهیلات قرض 
الحسنه، صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری 

را همراهی کنند.
وی در پاسخ به چگونگی محاســبه میزان تسهیلات و 
معرفی دانش بنیان ها، شرکت های فناور و خلاق از سوی 
صندوق نوآوری و شکوفایی به بانک ها با بیان اینکه، این 
تسهیلات طبق درخواست متقاضیان با دو الگو محاسبه 
می شــود، افزود: در الگوی نخســت »خالص افزایش 
اشــتغال« در این شــرکت ها از فروردین ۱۴۰۱ تا تیر 
۱۴۰۲ بر اساس شاغلان تمام وقت و فهرست بیمه، ملاک 
و محاسبه می شــود و این آمار از طریق تفریق »تعداد 
افراد مندرج در فهرســت بیمه فروردین ماه ۱۴۰۱« از 
»تعداد افراد مندرج در فهرســت بیمه تیرماه ۱۴۰۲« 
محاسبه خواهد شد. به گفته وی، به ازای هر نفر »خالص 
افزایش اشتغال« با مدرک لیسانس و بالاتر، تسهیلات 
قرض الحسنه بر اساس اینکه شرکت دانش بنیان، فناور 
و خلاق است و همچنین آخرین مدرک تحصیلی شاغل، 
عضویت شاغل در بنیاد ملی نخبگان و استان محل ثبت 

شرکت محاسبه خواهد شد.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری، الگوی 

دوم محاسباتی برای ارائه تسهیلات قرض الحسنه به شرکت 
های دانش بنیان، فناور و خلاق را بر مبنای ایجاد اشتغالزایی 
جدید در این مجموعه ها اعلام کرد و افزود: در روش دوم 
شرکت ها با تکمیل کاربرگ های مندرج در سامانه غزال 
صندوق نوآوری و شکوفایی، طرح خود برای ایجاد اشتغال 
جدید در کنار فرم تعهد اشــتغال ابلاغی از سوی وزارت 
امور اقتصادی و دارایی بارگذاری می کنند. وی ادامه داد: 
میزان تسهیلات در روش دوم به دنبال ارزیابی طرح توسط 
صندوق، خالص افزایش اشتغال شــرکت، نوع شرکت، 
آخرین مدرک تحصیلی شاغلان جدید و استان محل ثبت 

شرکت برآورد خواهد شد.

شــرکت های متقاضی نباید دارای قسط معوق و 
چک برگشتی باشند

رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری 

در ادامه با تاکید بر اینکه، شرکت های متقاضی دریافت 
تسهیلات قرض الحسنه باید دارای کد کارگاهی و فهرست 
بیمه و همچنین فاقد قسط معوق یا چک برگشتی باشند، 
افزود: از طرفی شرکت های متقاضی نباید مشمول ماده 
۱۴۱ قانون تجارت باشند و زیان انباشته این شرکت ها 
طبق اظهارنامه مالیاتی ســال ۱۴۰۱، نباید کمتر از ۵۰ 

درصد سرمایه ثبت شده آنها باشد.
خیاطیان همچنین در خصوص نحوه مراجعه شــرکت 
های دانش بنیان، فناور و خلاق برای استفاده از تسهیلات 
قرض الحسنه اشــتغالزایی تصریح کرد: متقاضیان می 
توانند با مراجعه به ســایت صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری درخواســت خود را در سامانه غزال 
ثبت کنند و صندوق نیز پس از بررسی درخواست ها و 
نوع طرح، به یکی از ۱۰ بانک طرف همکاری با صندوق 

نوآوری معرفی می شوند.

رییسصندوقنوآوریوشکوفاییخبرداد:

تسهیلات ۳ میلیاردی دانش بنیان ها با بازپرداخت چهار ساله
News kasbokar@gmail.com

روح الله دهقانــی، معاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری در چهارمین نشست انجمن 
شرکت های بزرگ دانش بنیان و صنایع پیشرفته اظهار 
داشــت: بیان تجربه های کسب وکارهای صاحب تجربه 
و تراز توســط شــرکت های دانش بنیان تراز و توانمند 
می تواند به ایجاد یک رویکرد واحد و منسجم در حمایت 
از شرکت های دانش بنیان نوپا منجر شود. بر خودم فرض 
می دانم که تازه ترین تجربیات و دســتاوردها در حوزه 
سیاستگذاری علم و فناوری را در دنیا مطالعه کنم. برای 
پیاده سازی یک مدل و الگوی توسعه، باید سایر مدل ها و 

برنامه ها مورد مطالعه قرار بگیرند.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری وی با بیان 
این که انجمن شرکت های بزرگ دانش بنیان و صنایع 
پیشرفته می تواند به شــکل دهی یک مسیر مشخص و 
هموار برای توسعه شرکت های دانش بنیان کمک کند، 

ادامه داد: تا الان انجمن مسیر خود را ادامه داده اما به عنوان 
بخش حاکمیتی درخواست کردیم که باشگاه شرکت های 
پیشران اقتصاد دانش بنیان را داشته باشد. به شرکت هایی 
که در استان ها دیدم که این ویژگی ها را دارند تاکید کردم 
برای بهره مندی از مزایای شرکت های دانش بنیان عضو 
این انجمن شوند و در حقیقت کابینه بخش خصوصی 

معاونت علمی است.
دهقانی با اشاره به نقش مشاوره ای انجمن و نقش آفرینی 
آن در حوزه حاکمیتی اظهار داشت: بررسی تجربه های 
جهانی یکی از رویکردها و کارکردهای این انجمن است که 
می تواند عهده دار بخشی از مسوولیت های حاکمیت هم 
بشود. معاونت علمی از اتخاذ هر دو رویکرد توسط انجمن 

استقبال می کند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با تاکید بر اتخاذ الگوی مطلوب منطبق 
با بوم و شرایط ایران برای توسعه اقتصاد دانش بنیان گفت: 

در تدوین یک مدل توســعه ای و راهبردی مطلوب، باید 
شباهت ها و تقاوت ها با مدل های توسعه سایر کشورها 
مد نظر قرار بگیرد و در عین حال، می بایست به بوم کشور 
نیز توجه داشته باشیم. این جمع با توجه به شناخت دقیق 
بازار، تجربه و بلوغ کافی با رویکردی واقع نگرانه این مدل را 

طراحی و ترسیم کند.
در بخش دیگری از این نشســت، جواد مشایخ، معاون 
توسعه اقتصاد دانش بنیان عنوان کرد: انتظار این است 
که انجمن به الگوی جامع و طراحی قالب رسیده باشد 
و برمبنای الگویی متمرکز و مشخص، پیش برویم. این 
انجمن باید با یک رویکرد فراشــرکتی بــا ایده و هویت 
مستقل، کار ویژه ای را برای توسعه اقتصاد دانش بنیان 
در قالب این انجمن شکل دهد. این مدل را باید منطبق با 
الزامات سیاسی و سرزمینی ایران طراحی کنیم. باید نظم 
و منطق نشست ها را تجمیع و متمرکز کنیم و لازم است با 

نشست های متعدد و هم افزا به یک مدل برسیم.

رضا اسدی فرد، معاون توسعه شرکت های دانش بنیان نیز 
در این نشست عنوان کرد: در نشست های قبلی تلاشمان 
این بود که ایده ها و الگوها را به یک ساختار ساده و قابل 
اندازه گیری تبدیل کنیم. هم فکر شــدن و هم افزایی با 
توجه به نوپا بودن انجمن نیازمند زمان اســت و باید به 
یک ایده مشترک و شاخص های شفاف برسیم. انجمن 
باید سازوکاری تعریف کند تا تمامی شرکت های دارای 
مشخصه های پیشران بودن در این انجمن نقش آفرین 
کنند و این بدنه به یک جرمی برسد که بتواند زیست بوم 

دانش بنیان را در ابعاد ملی نمایندگی کند.
رضا سلطانعلی زاده، سرپرست مرکز راهبری ستادهای 
ویژه توســعه اقتصاد دانش بنیان هم عنــوان کرد: باید 
انجمن را در قالب یک زیرساخت بزرگ ببینیم که اهداف، 
حوزه های فعالیت و هدفگذاری ها در این خانواده بزرگ 
مشخص باشد. همچنین باید تخصصی تر و اجرایی تر به 

موصوع نگاه کنیم تا به یک جمع بندی مشخص برسیم.

عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در کارگروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه رایانه ای گفت: با توجه به ظرفیت موجود 
در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای، این 
آمادگی در کارگروه وجود دارد که تمــام نیازمندی هایی 
را که مردم دارند و مســائل مجرمانه ای در آن وجود ندارد، 

برطرف کنیم.
حجت الاسلام مهدی باقری در گفت وگو با ایسنا در واکنش 
به گزارش ارائه شده از سوی کمیسیون صنایع مجلس درباره 
بررسی کیفیت اینترنت و اعلام اینکه »۶۴ درصد از کاربران از 
فیلترشکن استفاده می کنند«، اظهار کرد: برخی پایگاه های 
اینترنتی در زمان هایی بنا به اقتضائات مسدود شدند و رفع 
فیلتر نشدند؛ برای رفع فیلتر این پایگاه ها یک نهادی باید 

تقاضا دهد تا این اتفاق بیفتد و در جلسه ای که گزارش مربوطه 
در صحن مجلس ارائه شد، نظر وزیر ارتباطات این بود که برای 

رفع فیلتر برخی از این پایگاه ها اقدام خواهند کرد.
وی با بیان اینکه »وقتی نیازهای مردم مرتفع نشود، طبیعتاً 
تعدادی از آنها از فیلترشکن استفاده می کنند«، ادامه داد: 
وزیر ارتباطات و دوستان شان باید پیگیری کنند تا موضوع 
در کارگروه بررسی شود؛ قطعا آنهایی که ضرورت ندارد، رفع 

فیلتر می شوند.
عضو ناظر مجلس شــورای اســلامی در کارگروه تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای گفت: همچنین تعدادی 
از مســدودیت هایی که برخی از ســایت ها دارند، به دلیل 
تحریم هاست و ما آن ها را مســدود نکردیم. حتماً با توجه 

به ظرفیت موجود در کارگروه تعییــن مصادیق محتوای 
مجرمانه رایانه ای، این آمادگــی در کارگروه وجود دارد که 
تمام نیازمندی هایی را که مردم دارند و مسائل مجرمانه ای در 

آن وجود ندارد، برطرف نماییم.
باقری در ادامه درباره طــرح موضوع رفع فیلتر پلتفرم های 
یوتیوب و توئیتر عنوان کرد: یوتیوب و بسیاری از سایت هایی 
که فیلتر هستند برای اقشــاری نظیر دانشجویان، اساتید 
دانشگاه ها، بازرگانان و تمام کسانی که به لحاظ تخصصی 
به آن نیاز دارند، در دسترس اســت. کارگروه اجازه داده که 
وزارت علوم و تمامی مجموعه هایی که نیازمندی هایی دارند 
با قبول مسئولیت بدون محدودیت به این پلتفرم دسترسی 
داشته باشند؛ بنابراین امروز هیچ بازرگان، فعال اقتصادی، 

دانشمند، پژوهش گر و استاد دانشگاهی را پیدا نمی کنید 
که نیاز به دسترسی به این سایت داشته، درخواست داده و 
این درخواست از طریق نهادهای مرتبط نظیر وزارت علوم 
به کارگروه ارائه شده، مشکلی در دسترسی داشته باشند. 
یوتیوب یک پایگاه برای مســائل آموزشی است و به لحاظ 
قانونی این ظرفیت وجود دارد که کســی که باید به لحاظ 

تخصصی از آن استفاده کند، به آن دسترسی داشته باشد.
وی تاکید کرد: حرف ما این است که همان اقتضایی که باعث 
شده برخی سایت ها را فیلتر کنیم، همچنان باقی است مگر 
اینکه کارشناسان اعلام کنند که مشکل برطرف شده است؛ 
لکن نسبت به افرادی که نیارمندی ضروری برای دسترسی 

دارند، این مشکلات مرتفع شده است.

بــا پرتــاب ۲۲ ماهــواره »اســتارلینک«، شــرکت 
 ۵۰۰۰ از  بیــش  اکنــون  »اســپیس ایکس« 
ماهــواره  اینترنتــی در مــدار زمین دارد. شــرکت 
»اسپیس ایکس«)SpaceX( روز ۲۶ اوت، ۲۲ ماهواره 
اینترنتی »اســتارلینک«)Starlink( خود را به مدار 

زمین پرتاب کرد.
 Jonathan(»بــه گفتــه »جاناتــان مکــداول

McDowell(، اخترفیزیکدان و ردیاب ماهواره، این 
ماموریت یک نقطه عطف برای اسپیس ایکس بود، زیرا 
تعداد کل ماهواره های استارلینک را که این شرکت تا به 

امروز ساخته است، به بیش از ۵۰۰۰ رساند.
ماهواره ها ســاعت ۹:۰۵ شــب به وقت منطقه زمانی 
شرقی، بر فراز یک موشک »فالکون Falcon(»۹ ۹( از 
»پایگاه نیروی فضایی کیپ کاناورال«)CCSFS( فلوریدا 

بلند شدند. حدود ۸.۵ دقیقه بعد، اولین مرحله فالکون 
۹ به زمین بازگشت و روی ســکوی فرود شناور بدون 
سرنشین اسپیس ایکس که در اقیانوس اطلس مستقر 
بود، فرود آمد. طبق توضیحات ماموریت اسپیس ایکس، 
این سومین پرتاب و فرود برای تقویت کننده ویژه آن 

بود.
در همین حال، مرحله بالایی فالکون ۹ به پرواز کردن 

ادامه داد تا ۲۲ ماهواره استارلینک را حدود ۶۵ دقیقه 
پس از پرتاب، در مدار پایین زمین مستقر کند. تعداد 
۵۰۰۰ ماهواره اســتارلینک مطمئنا زیاد است؛ اما با 
وجود این، احتمــالا در آینده باز هــم افزایش خواهد 
یافت. اسپیس ایکس مجوز اســتقرار ۱۲ هزار ماهواره 
استارلینک را دارد و علاوه بر آن، برای استقرار حدود 

۳۰ هزار ماهواره دیگر نیز درخواست مجوز داده است.

بیت کوین )BTC(، بزرگترین ارز دیجیتال بر اساس ارزش 
بازار، وارد مرحله بسیار دردناکی از عملکرد چرخه ای خود 
شده اســت. اگر تاریخ تکرار شــود، باید خودمان را برای 
قیمت های متلاطم در ماه های بیشتری آماده کنیم، همچنین 
گاوهای بیت کوین )BTC( نباید از آمدن قوهای سیاه غافلگیر 

شوند.
یک تحلیلگر فنی حوزه رمزارزها می گوید که بر اساس سوابق 
قبلی، بیت کوین در این چرخه ممکن است برای عملکردی 
جانبی، افت یا قوهای سیاه آماده شــده باشد. پیش از این، 
بیت کوین قبــل از پایان هر چرخه، پنج تــا ۶ ماه عملکرد 
محدودی داشت، در ســال های  ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۰، ماه های 

متلاطم با رویداد قوی ســیاه با یک رکود جهانی ترسناک 
همراه شد و در ساعات اولیه صبح روز ۱۳ مارس ۲۰۲۰ به 
۳۲۵۰ دلار کاهش یافت که جمعه سیاه بیت کوین را رقم زد.

به این ترتیب، بسیاری از تحلیلگران از گاوهای بیت کوین 
می خواهند که در ماه های آخر چرخه بسیار محتاط باشند. 
این تحلیلگر یز تاکید کرد که بیت کوین نتوانست بالاتر از 
سطح حمایتی حیاتی ایمن، باقی بماند و با قرار گرفتن در 
زیر پشتیبانی های ایمن مانند میانگین متحرک نمایی ۲۰ 
هفته ای، احتمالا برای مدتــی منتظر قیمت راکد خواهیم 
بود. بیت کوین ممکن اســت پس از پایــان چرخه چهارم، 
شروع به صعود به بالاترین حد خود کند. هدف نهایی برای 

اولین ارز رمزنگاری شده که توسط شرکت سرمایه گذاری 
کهنه کار پانترا کپیتال در ارزهای دیجیتال ارائه شده ۱۴۸ 

هزار دلار است.
هال پرس، بنیان گذار و مدیر عامل صندوق مدیریت دارایی 
ارزهای دیجیتال نورث راک اظهار کرد: این بار، پایان چرخه 
ممکن است برای گاوها دردناک تر باشد. پرس یادآور شد که 
دولت ایالات متحده باید ۳۳ هزار بیت کوین تا پایان ســال 
بفروشد که معادل ۸۵۰ میلیون دلار است همچنین، انتظار 
می رود زمانی که مالکان برای فصل مالیات آماده می شوند، 

جابه جایی عمده وجوه رخ دهد.
بسیاری از وجوه احتمالا در پایان سال همراه با فروش زیان 

مالیاتی بازخرید می شوند به این ترتیب، اگر رگولاتورهای 
ایالات متحده نتوانند راه اندازی صندوق قابل معامله در بورس 
بیت کوین را تا پایان سال ۲۰۲۳ تایید کنند، گاوها باید برای 
مواجهه با پایان سالی تاسف بار آماده باشند. در همین حال، 
جی پی مورگان فقط یک محدودیت صعودی را پیش از پایان 

فروش وحشتناک پیش بینی کرده است.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر 
۱.۰۵ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز 
قبل  ۰.۳۰ درصد کمتر شده اســت. در حال حاضر ۴۸.۲۹ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که 

در یک روز ۰.۰۴ درصد افزایش داشته است.

انجمن شرکت های بزرگ دانش بنیان، کابینه بخش خصوصی معاونت علمی است

کارگروهتعیینمصادیقمحتوایمجرمانهرایانهایآمادهرفعفیلترسایتهاست

ماهوارههای»استارلینک«درمدارزمینبهبیشاز5۰۰۰رسید

بیتکوینواردفازجدیدیشد
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سبکزندگي

معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده 
در مراسم افتتاح نمايشگاه دهه كسب وكار 
با بيان اينكه زنان بيشتر از مردان در معرض 
فقر قرار دارند، گفت: زنــان از قابليت ها و 
امكانات لازم براي توانمنــدي و كاهش 
فقر برخوردار نيستند كه دليل آن وجود موانع فرهنگي، اجتماعي و 

اقتصادي در راه توسعه و پيشرفت وضعيت زنان است. 
مشــاركت در انتخابات و عضويت در احزاب و تشــكل ها را ازجمله 
متغيرهاي توانمندســازي سياســي زنان دانســت و تصريح كرد: 
افزايش عزت نفس، اســتقلال فكري، احســاس قــدرت، افزايش 
اعتمادبه نفس و احســاس كارآمدي در بعد توانمنــدي رواني مورد 
توجه است و در بعد اجتماعي نيز شركت و عضويت در انجمن هاي 
 فرهنگــي، علمــي، مجالــس مذهبــي و فعاليت هــاي گروهي 

مدنظر قرار مي گيرد. 
وي با تاكيد بر اينكه امروزه در اغلب كشــورها توانمندســازي براي 
دستيابي به توسعه پايدار به عنوان كارآمدترين روش تلقي مي شود، 
گفت: با توجه به اينكه فقر زنان جنبه اقتصادي ندارد و جنبه اجتماعي 
و رواني آن بسيار مهم تر است، توانمندي زنان و تحولات ساختاري براي 
مبارزه با فقر جامعه ضروري است البته فقر زنان تنها مربوط به درآمد 
نيست بلكه قدرت، اعتماد، خودباوري و پذيرش اجتماعي در حل اين 

مساله بسيار مهم است. 
وي افزود: بنابراين اين موضوع سبب شكل گيري رويكردهاي متفاوتي 
از تاكيد بر نيازهاي اساسي زنان تا كسب وضعيت برابر قانوني مورد 

توجه قرار گرفته است. 
معاون رئيس جمهوري در امور زنان و خانواده، ماندگاري نابرابري ها 
و تبعيض ها را نشانه عدم موفقيت ديدگاه هاي مختلف در حوزه زنان 
عنوان كرد و گفت: بايد به سمت رويكردي حركت كنيم تا نيازهاي 
عملي و استراتژيك زنان به طور همزمان مورد توجه قرار گيرد و اين 
مسائل از طريق جريان سازي جنسيتي در توسعه همه جانبه مورد 

بررسي و هدف گذاري قرار گيرد. 
وي با اشاره به تحولات سريع جمعيتي در ابعاد اجتماعي و اقتصادي 
در سه دهه اخير، گفت: اين تغييرات در وضعيت فعلي زنان سرپرست 
خانوار بي تاثير نبوده و اين گروه از زنان را بسيار آسيب پذير كرده است، 
همچنين مجموعه عواملي مانند رشد شهرنشيني، الگوهاي جديد 
مهاجرت داخلي، كاهش نرخ باروري، تورم جمعيت جوان، سالخوردگي 
جمعيت و افزايش تعداد خانوارهاي زن سرپرســت ازجمله مسائل 

نوظهور جمعيتي است كه متاثر از تغييرات اجتماعي و اقتصادي كلان 
جامعه است و قابليت تاثيرگذاري بر جامعه را دارد. 

 هزینه طرح توانمند سازی زنان سرپرست خانوار
به گزارش ايسنا مولاوردي با بيان اينكه تركيب سني، تحصيل، درآمد 
و فقر اقتصادي از آسيب هاي زنان سرپرست خانوار است كه بايد مورد 
توجه مسئولان قرار گيرد، اظهار داشت: تامين نيازهاي اساسي اعضاي 
خانواده توسط سرپرست خانوار، وجود تبعيض هاي جنسيتي و نابرابري 
در عرصه هاي مختلف اجتماعي و اقتصادي، از ديگر عواملي هستند 
كه موجب آسيب پذيري بخش قابل توجهي از جامعه زنان سرپرست 
خانوار شده است و همزمان با اين تغييرات با پديده هاي ديگري مانند 
زنانه شدن پديده سالمندي و به طبع آن زنانه شدن سرپرستي خانوار و 
گسترش سرپرستي خانوار توسط زنان به دليل فوت همسر، بالا رفتن 

سن ازدواج و افزايش ميزان طلاق مواجه هستيم. 

 ضرورت ایجاد هماهنگي و پرهيز از موازي كاري در حوزه 
زنان سرپرست خانوار

وي افزود: پس از پيروزي انقلاب اســلامي موضوع زنان سرپرست 
خانوار در كانون توجه برنامه ريزان جامعه بوده و زمينه هاي قانوني و 
حقوقي مناسبي براي پاسخگويي به مســائل و نيازهاي اين گروه از 
جامعه فراهم شده است اما با آسيب شناسي وضعيت موجود اين گروه 
از جامعه و با توجه به موازي كاري دســتگاه هاي مرتبط، طرح جامع 
توانمندسازي زنان سرپرست خانوار را با مشاركت دستگاه هاي مختلف 
 تدوين كرديم تا يك مدل مناسب و حمايتي را از اين گروه زنان ارائه 
دهيم. معاون رئيس جمهــور در امور زنان و خانــواده با اعلام اينكه 
 طبق آمار ۸۲ درصد از زنان سرپرســت خانوار بيكار هستند، 
اظهار داشت: ضرورت ايجاد هماهنگي و پرهيز از موازي كاري 
از طريــق تمركــز برنامه ريزي و تقســيم كار تشــكيلاتي و 
وزارتي و يكپارچه ســازي بانك هاي اطلاعاتي، موجب شــد با 
اجراي آزمايشي »طرح جامع توانمندســازي زنان سرپرست 
خانــوار« در شــهر ري با شناســايي نقايص و كاســتي هاي 
 اين طرح، طرح جامعي را براي اجرا در سراســر كشــور ارائه 

دهيم. 
مولاوردي با اشــاره بــه برنامه هــاي دولت در حــوزه زنان 
سرپرســت خانوار گفت: مجموعه دســتگاه هايي كه به عنوان 
خانواده دولت تدبير و اميد در حال فعاليت هســتند، طرح ها 

و برنامه هــاي متعددي را ماننــد لايحه بيمه زنــان خانه دار، 
طــرح ارزش گــذاري كار خانگي زنان، بســته سياســتي- 
اجرايي اشــتغال زنان كه يكــي از گروه هاي هــدف آن زنان 
سرپرست خانوار اســت، ســاماندهي زنان در سكونتگاه هاي 
غيررسمي كه در قالب تفاهم نامه با دســتگاه هاي اجرايي در 

حــال پيگيري اســت و همچنين طرح تحول نظام ســلامت 
 را براي حمايت از اين گــروه از زنان در دســتوركار خود قرار 
داده انــد.  وي در ادامه افزود: مذاكــرات چندجانبه اي را براي 
نتيجه بخشي و اثربخشي حمايت هاي دولت از زنان سرپرست 

خانوار با دستگاه هاي مرتبط براي بازاريابي آغاز كرده ايم. 

به عنوان مثال براي محصولات صنايع دستي اين زنان به دنبال 
ارائه يك طرح ضربتي با همكاري ســازمان ميراث فرهنگي و 
صنايع دستي هستيم تا با هم افزايي، تجميع امكانات و تسهيلات 
 دستگاه هاي مختلف در جهت تقويت اشتغالزايي زنان حركت 

كنيم. 

 شهیندخت مولاوردی: توانمند سازی زنان برای دستیابی به توسعه پایدار

۸۲درصداززنانسرپرستخانواربيكارند

قيچي، شانه، ناخن گير، مسواك، د    ستمال 
آشپزخانه، د    ونات و ســاند    ويچ هاي گرم 
و سرد    ، مانتو و شــلوار و روســري، انواع 
اســباب بازي، لوازم آرايشــي، د    اروهاي 
گياهي، زعفران، بد    ليجــات، كلاه گيس، 
همه وهمه... تنها بخشي از اجناسي است كه مي شود     د    ر متروي تهران 

و واگن هايش د    يد     و خريد    . 
بازار مترو امروز به قد    ري رســميت پيد    ا كرد    ه است كه د    يگر برخي 
محصولات، همچون ريمل سرطلايي و د    ونات برند     مترو د    ارند     و فقط 

د    ر اين فروشگاه بزرگ پيد    ا مي شود    . 
به گزارش ايسنا، بعد     از چند     سال از ظهور پد    يد    ه د    ستفروشي د    ر مترو، 
هنوز هم كه وارد     مترو مي شوي صد    اي د    رهم و برهمي از فروشند    گان 
با تن هاي زير و بم بلند     و آرام شنيد    ه مي شود     كه د    ر هر شرايطي، حتي 

شلوغ ترين ساعات مترو هم از تبليغ و فروش صرف نظر نمي كنند    . 
پيرزني رنجور و رنگ پريد    ه با د    ست هاي لرزان اسكاچ هاي رنگي كه به 
اجناس مشابه د    ر قطار شباهتي ند    ارند     را د    ر د    ستانش مي چرخاند     و انگار 
زيرلب چيزهايي مي گويد     كه صد    ايش د    ر فضا گم مي شود    ؛ پنج شنبه 
شب است و...، خود     را به د    ر يكي از آخرين قطارهايي كه به كرج مي رود     

رساند    ه تا آخرين فروشش را د    اشته باشد    . 
پاهايش را د    راز مي كند     و با د    ست ها ماساژ مي د    هد    . مي گويد     خيلي وقت 
نيست كه به مترو مي آيد     و خيلي هم روزي سراغش نمي آيد    . اعتقاد     
د    ارد     برخورد     ماموران مترو د    ر د    و سه ماهي كه مشغول به كار شد    ه است، 
بد     نبود    ه است و البته فروشي ند    ارد     كه با او برخورد     كنند    . از پسر بيمارش 
مي گويد     كه مجبور است كارش را از او پنهان كند     و واي به روزي كه 

بد    اند     براي د    ستفروشي به مترو مي آيد    ... 
»آمنه« د    ختري جوان است كه به نظر بيمار مي رسد    . جوراب و ساق 
مي فروشد     اما اجناسش خريد    اري ند    ارد    . متروسواران هميشگي او را 
مي شناســند     و با او خوش وبش مي كنند    . به سختي حرف مي زند     اما 
معمولا با صد    اي بلند     حرف هايي جز تبليغات اجناسش د    ارد     كه براي 
مسافران خسته و خواب آلود     بگويد    . از وضعيت خانواد    گي و مالي اش 
مي گويد    . اجناسش كم نمي شود     اما پول هايش بيشتر مي شود    . آن روز 
د    ختري پاكت پولي به او د    اد     و به زن كنارد    ستي خود     گفت: من هم د    ر 
ابتد    ا فكر نمي كرد    م كه نيازمند     باشد     اما وقتي تحقيق كرد    م و فهميد    م 
مستحق است، تمام تلاشــم را براي كمك به آمنه مي كنم حتي از 
همكارانم كمك مي گيرم و پول ها را هر چند     هفته يك بار به او مي د    هم. 
مرد    ي كه از ناحيه د    ست د    چار معلوليت است، د    اخل واگن هاي بانوان 
مي شود     و از طرف فروشند    گان زن به د    ليل ورود    ش مورد     انتقاد     قرار 
مي گيرد     اما مسافران همچنان د    ر مقابل فروشند    گان سكوت مي كنند    . 
يكي از مسافران به زني كه اعتراض كرد    ه است، مي گويد    : مترو فروشگاه 
نيست اگر قرار بر نقض اين اصل باشــد     زن و مرد    ش فرقي نمي كند    . 
مرد     اما نان هاي خانگي خود     را تبليغ مي كرد     و زنان با د    لسوزي خريد     

مي كرد    ند    . 
ابوالفضل، معلول د    يگري اســت كه نانش را از واگن هاي قطار و بين 
ايستگاه ها براي اهل خانه اش مي برد    ؛ اول تا اخر خط مترو مي نشيند     و 
كارت شارژهايش را مي فروشد    . فروش خوبي د    ارد     چون هم مسافران از 
سر د    لسوزي حتي اگر به شارژ نياز ند    اشته باشند     مي خرند     براي بعد     و 
هم اينكه فروشند    گان زن مترو د    وستش د    ارند     و براي كارت شارژهايش 

تبليغ مي كنند    . 
مي گويد    : لوازم آرايشي كه او د    ارد     تك است و خود    شان از بانه مي آورند    . 
از سر تا به پا مارك د    ار پوشــيد    ه و ظاهر آراســته اي د    ارد     و اجناس 
پرزرق وبرق و گران قيمتي د    ارد    . وارد     واگن مي شــود    ، از همان ابتد    ا با 
لحني كه سعي مي كند     متفاوت از د    يگران باشد     از اجناسش تعريف 
مي كند    ؛ اجناسي كه هيچ كد    ام برچسب شبنم و اصالت ند    ارند     كه حاكي 
از قاچاق اجناس است. د    خترك مي خواهد     چند     قلم از اجناسش را براي 
مسافران نمايش د    هد     و د    نبال مد    ل آرايشي مي گرد    د    . يكي از مسافران 
تشكر مي كند     و مي گويد     ترجيح مي د    هد     از مواد    ي كه مطمئن نيست 
استفاد    ه نكند    . د    ختر د    يگري را آرايش مي كند     و د    ر سالن مي چرخاند    . 
فروشش بيشتر مي شود    ؛ كمي بعد     وسيله هايش را جمع وجور مي كند     
و پول هايش را مرتب مي كند    . كوله اش را مي بند    د     و د    ر ايستگاه بعد     از 
قطار پياد    ه مي شود    . »سميرا« بد    ليجات مي فروشد     و مي گويد     كه من 

هم مثل بقيه مي خواهم كار كنم و استقلال د    اشته باشم. 16 سال د    رس 
خواند    م و نتوانستم كار خوبي پيد    ا كنم. پد    رم هم كارمند     ساد    ه ايست 
كه نمي تواند     سرمايه اي برايم فراهم كند     بنابراين مجبورم د    ستفروشي 
كنم. برايم مهم نيســت فاميل و آشــنا مرا ببينند     يا ماموران مترو 
بخواهند     با من برخورد     كنند    . به هركس كه انتقاد     مي كند    ، مي گويم: 
كار مورد     تاييد    تان را نشانم د    هيد     بر روي چشم د    يگر به مترو نمي آيم 

و د    ستفروشي نمي كنم. 
او مي گويد    : اجناسش براي ماموران پرطرفد    ار است براي همين است 
كه بيشتر از او وسايلش را مي گيرند    . سميرا مي گويد     كه يك بار بحث 
اجاره غرفه مطرح شد     اما آنقد    ر اجاره بالا بود    ، جرات نكرد    م كه حتي 

به آن فكر كنم. 
مي گويد     اگر بخواهيم اجاره آن غرفه هــا را بپرد    ازيم بايد     بر قيمت 
جنس اضافه كنيم كه بازهم مشــتري نخواهيم د    اشــت. بعد     هم 

مكان اين غرفه ها مانند     مناطق خالي از ســكنه است. وقتي صد    اي 
»كيفم را د    زد    يد    ن« شنيد    ه مي شود    ، ســميرا مي گويد     از وسايل ما 
هم د    زد    ي مي شود     اما الان بين جمعيت مسافران برويد     مي شنويد     
كه مي گويند     كار ما فروشند    گان است. نمي گويم ما همه كاسباني 
پاك هستيم اما با باقي مسافران فرقي ند    اريم. همان قد    ر كه د    ر بين 
فروشند    گان د    زد     پيد    ا مي شود    ، د    ر بين مسافران غيرفروشند    ه نيز پيد    ا 
می شود    . »مريم« زن د    يگري كه لوازم آرايشي بهد    اشتي با نام فارسي 
را تبليغ مي كند     و پس از اد    اي كلمات آهنگيني از خواص و خد    مات 
اجناس مي گويد     كه بد    ون سود     مي فروشــد     تا فقط تبليغ شركت 
خود    شان باشد    . او د    ر جواب اينكه چرا براي معرفي محصولات، مترو 
و آن هم د    ستفروشــي را انتخاب كرد    ه اند    ، گفت: مرد    م به تبليغات 
بنرها و تبليغات محيطي بي توجه هستند     اما وقتي فروشند    گان مد    ام 
نام و كاربرد     انواع محصولات را فرياد     بزنند     مجبورند     كه بشنوند     و د    ر 

ذهنشان مي ماند    . او اد    امه مي د    هد     كه هنوز محصولات اين شركت 
به بازار نيامد    ه است اما چند     فروشند    ه د    ر متروی د    اخل شهري اين 
محصولات را با قيمت مناسب مي فروشــند     تا مشتري و بازار پيد    ا 
كنند    . زيرزمين مترو حالا مامن كساني شد    ه است كه قصد     كاسبي 
د    ارند     اما روي زمين و د    ر رقابت با د    ستفروشــان مرد     نخواســتند     و 
نمي توانند     حضور د    اشته باشند    . زناني كه شايد     سرپرست خانواد    ه 
باشند     اما شرايط كسب د    رآمد     ند    ارند     و از طرفي برخورد     سليقه اي 
ماموران مترو از بد     روزگار د    امن آنها را مي گيرد    . شــايد     ايجاد     بانك 
اطلاعاتي از وضعيت متقاضيان د    ستفروشي د    ر مترو بتواند     نسخه اي 
مشخص براي برخورد     د    رست و اصولي و بد    ون مقاومت مسافران د    ر 
اختيار شهرد    اري قرار د    هد     اما اد    امه اين وضعيت با توجيهاتي نظير 
 اينكه مسافران د    ر مقابل برخورد     قانوني با خاطيان مقاومت مي كنند     

د    رست به نظر نمي آيد    . 

د     ستفروشان مترو تهران از كسب وكارشان مي گویند

برندسازيزيرزمينيدستفروشان



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2847 دو شنبه 6 شهریور ماه1402

کشاورزي

د بيركل خانه كشاورز با بيان اينكه مطابق 
آمار وزارت نيرو بيــش از ۹۰ د رصد  آب 
كشــور د  ر بخــش كشــاورزي مصرف 
مي شود  و راند مان خود  آب نيز حد ود  ۴۰ 
د رصد  است، اظهار د اشت: ما د ر توليد ات 
كشــاورزي د و نوع راند مان آبياري د اريم، نخست راند مان خود  آب 
است )چقد ر از آب براي گياه مصرف مي شود ؟( راند مان نوع د وم اين 

است كه گياه از آب مصرفي خود  چقد ر ماد ه خشك توليد  مي كند ؟
عيســي كلانتري اضافه كرد : راند مان نهايي آب راند ماني اســت 
كه تبد يل به ماد ه خشك مي شــود  و اين راند مان د ر حال حاضر 
د ر كشور كمتر از يك كيلوگرم اســت بد ين معنا كه ما د ر مقابل 
مصرف يك مترمكعــب آب )يك تن آب( كمتــر از يك كيلوگرم 
محصول كشاورزي توليد  مي كنيم د ر حالي كه استاند ارد  آن حد ود  
۲ و بيش از ۲ كيلوگرم است. كلانتري گفت: براي افزايش بهره وري 
آب بايد  سرمايه گذاري كرد  و سرمايه گذاري د ر زمينه خود  آب كه 
سرمايه گذاري د ر زمينه افزايش توليد  ماد ه خشك د ر مقابل مصرف 
آب است و استفاد ه از تكنولوژي هاي بهتر و صنعتي تر از جمله آن 
است. د بيركل خانه كشاورز با تاكيد  بر اينكه آب كشور بسيار كم است 
و د ر حد ي نيست كه انتظارات ما را برآورد ه كند ، افزود : آب كشور د ر 
حال كم شد ن و شور شد ن است؛ يعني كيفيت و كميت آب همزمان 
د ر حال كاهش است و اين د و د ست به د ست هم مي د هند  تا توليد  

محصولات كشاورزي كمتر شود . 
كلانتري با اشاره به اينكه با محد ود يت كشــت برنج د ر استان هاي 
غيرشــمالي كاملا موافق هستم، گفت: اين سياســت وزارت جهاد  
كشاورزي سياســتي عاقلانه، علمي و د ر راستاي منافع ملي كشور 
است. مخالفان اين سياست منافع ملي را مد نظر قرار نمي د هند  چرا 
كه د ر اين صورت با اين مســاله مخالفت نمي كنند . وي د ر پاسخ به 
اين پرسش كه آيا محد ود يت كشت برنج د ر كشور سبب وابستگي 
بيشتر به كشورهاي خارجي نمي شود ، گفت: ما الان هم وابسته ايم؛ 
وابســتگي را بايد  د ر يك بســته د يد  نه د ر يك محصول. ما همواره 
محصول را مد نظر قرار مي د هيم به عنوان مثال د ر مقايســه جمع 
وارد ات گند م با وارد ات خوراك د ام از ابتد اي انقلاب تاكنون متوجه 
مي شــويم وارد ات خوراك د ام ۶۴ د رصد  ارزبري بيشــتري د اشته، 
ضمن اينكه د ر ۳۶ سال گذشــته وارد ات روغن نباتي نيز ۳۴ د رصد  
ارزبري بيشتري نسبت به گند م د اشــته است. كلانتري اضافه كرد : 
د ر شرايطي كه همه كشــور فكر خود كفايي گند م را د اشتند ، براي 
وارد ات خــوراك د ام ۶۴ د رصد  پول بيشــتري د اد ه شــد . بنابراين 

 كشاورزي يك بسته است و د ر د رون آن بسته بايد  بر مبناي د اد ه ها 
تصميم گيري كرد . 

  توليد  برنج د ر استان هاي غيرشمالي، هد ر د اد ن آب است
كلانتري با تاكيد  بر اينكه اولويت ما بايد  استفاد ه بهتر از آب و د رآمد  
بيشتر از آب باشــد ، تصريح كرد : ما د ر استان هاي غيرشمالي آب را 
هد ر مي د هيم و برنج توليد  مي كنيم. د ر استان هاي شمالي از توليد  
برنج حمايت مي كنيم به د ليل آنكه آب نسبتا زياد  و زمين هاي كمي 
د ر اين استان ها د اريم اما د ر اســتان هاي غيرشمالي آب كم است و 
با محد ود يت زمين مواجه نيســتيم، لذا توليد  برنج د ر اين استان ها 

توجيه ند ارد . 
  د ر توليد  محصولات كشاورزي بايد  اقتصاد  آب مد نظر 

باشد 
وي د ر پاسخ به اين پرسش كه با توجه به محد ود يت آب به جز برنج 
د ر كشت كد ام محصولات بايد  محد ود يت ايجاد  شود ، گفت: د ر حال 
حاضر ما بايد  بســنجيم و ببينيم كه يك كيلوگرم توليد  چقد ر آب 
مصرف مي كند ؟ به عنوان مثال توليد  شكر از چغند ر قند  يا توليد  شكر 
از نيشكر، توليد  گوشت از مرتع يا ذرت علوفه اي يا يونجه؛ بايد  همه اين 
موارد  تك تك محاسبه شوند  و آن زمان بايد  با توجه به سياست هاي 
بين المللي، ساختار اقتصاد ي و اجتماعي مان تصميم بگيريم كه به 
چه محصولاتي اهميت بيشتر و به كد ام محصولات اهميت كمتري 
د اد ه شود . به گزارش مهر، كلانتري تاكيد  كرد : قطعا آنچه بايد  اول مد  
نظر قرار بگيرد  اقتصاد  آب است؛ د ر همه محصولات، هر محصولي كه 
استراتژيك تر و اقتصاد ي تر است و د رآمد  بيشتري براي مرد م و كشور 
د ارد  بايد  مود  توجه قرار بگيرد  البته شــرط اين امر نيز د اشتن روابط 

بين المللي مناسب است. 

  ناچاريم از تجارت آب مجازي بهره مند  شويم
د بيركل خانه كشــاورز با بيان اينكه ما ناچار هستيم از تجارت آب 
مجازي بهــره ببريم، گفت: بســياري از محصولات بايــد  به اند ازه 
توليد  و كمبود  آنها وارد  شــود  چرا كه د ر غير اين صورت منابع هد ر 
مي رود . به عنوان مثال ما پتانســيل توليد  روغن نباتــي را ند اريم، 
۹۱ تا ۹۲ د رصــد  نيازمــان را وارد  مي كنيم و بيشــترين ارز را به 
 وارد ات روغن مي د هيم ضمن اينكه د ر ســال يك ميليون و ۲۰۰ تا 
يك ميليون و ۳۰۰ هزار تن روغــن وارد  مي كنيم، يا اينكه ما همه 
خوراك د ام مورد  نيازمان را نمي توانيم توليد  كنيم  و بخشي از آن بايد  
حتما وارد  شود . كلانتري اضافه كرد : بخش هايي از توليد  ما توجيه 

اقتصاد ي كمتري د ارد ، به عنوان مثال توليد  يك كيلوگرم گوشت 
قرمز د ر شرايطي كه با كمبود  آب مواجه هستيم، ۱۵ هزار كيلوگرم 
آب مصرف مي كند . وي افزود : د رحال حاضر طبق اعلام وزارت نيرو 
متوسط قيمت تمام شد ه آب د ر پشت سد ها كه ارزان ترين نوع آن 
است، هر مترمكعب ۱۰۰۰ تومان است، بنابراين توليد  يك كيلوگرم 
گوشت قرمز از زراعت فقط ۱۵ هزار تومان پول آب مصرفي آن است؛ 
همه اين موارد  بايد  د ر توليد  مد نظر باشد . كلانتري با بيان اينكه توليد  
برخي محصولات باغباني از جمله پسته و همچنين فند ق د ر جنوب 

و شمال غرب و شمال كشور مزيت د ارد ، گفت: بايد  از اين محصولات 
براي صاد رات استفاد ه كنيم به عنوان مثال با ۵ هزار مترمكعب آب 
 د ر هر هكتار مي توان ۲ تن پسته توليد  كرد  و ۲ تن پسته را مي توان 
۲۰ هــزار د لار فروخــت، د ر نتيجــه هــر مترمكعــب ۴ د لار 
 د رآمــد  بــراي شــما د ارد . وي اضافــه كــرد : د ر مقابــل ايــن، 
صــرف  مي تــوان  را  آب  مترمكعــب  هــزار   ۱۵
 توليــد  ۳ تــن برنــج كــرد  كــه قيمــت هــر تــن آن 

۷۰۰ د لار است. 

  شرايط ايجاد  شد ه براي روسيه موقتي است
كلانتري د ر پاسخ به اين پرسش كه شرايط ايجاد  شد ه براي روسيه 
را به منزله يك فرصت براي صاد رات محصولات كشاورزي مي د انيد ، 
افزود : اين شرايط موقت اســت، ما نبايد  د ر موقعيت هاي اورژانس 
موقتي تصميم بگيريم، اين يك نوع بي عقلي است. ما د ر شرايط كنوني 
مي توانيم از وضعيت ايجاد  شد ه براي روسيه استفاد ه كنيم اما از نظر 
عقلاني بايد  برنامه ريزي بلند مد ت د اشته باشيم كه د ر راستاي آن 

برنامه حركت و از فرصت هاي اين چنيني نيز استفاد ه كنيم.

د بيركل خانه كشاورز:

محد ود يت کشت برنج عاقلانه است

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان 
تهران با بيان اينكه ســال گذشــته 
با تمهيــدات فراهم شــده، آبياري با 
فاضلاب به صفر رسيد، گفت: امسال 
هم قصد داريم نظارت كاملي داشته 
باشيم، به طوري كه آبياري با آب فاضلاب در اين اراضي همان 
صفر باقي بماند سيدمحمد موســوي، رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي استان تهران به دستاوردهاي اين سازمان طي يك 
سال گذشته پرداخت و گفت: در بخش كشاورزي ۱۳۷ طرح در 
زيربخش هاي متعدد از قبيل آب و خاك، بهبود توليدات دامي 
و بهبود توليدات گياهي آماده افتتاح شــده و در دهه مبارك 
فجر به بهره برداري مي رسد. وي افزود: ۳۷ درصد از اين طرح ها 
مربوط به طرح هاي زيربنايــي،۶۰ درصد از طرح ها مربوط به 
طرح هاي توليدي و صنايع تبديلــي و تكميلي و ۵ درصد نيز 

مربوط به منابع طبيعي، عشايري و روستايي است. 

  36 طرح بالاي10 ميليارد ريال آماده افتتاح
رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان تهران تاكيد كرد: از ۱۳۷ 
طرح آماده افتتاح، ۳۶ طرح از سرمايه گذاري بالاي۱۰ ميليارد 
ريال برخوردار هســتند و ۱۲/۵ درصد اين طرح ها نسبت به 
سال گذشته از لحاظ تعداد رشد داشــته اند. موسوي با اشاره 
به ســرمايه گذاري ۱۴۵۰ ميليارد ريالي ايــن طرح ها، اظهار 
داشــت: حدود ۱۱ درصد از اعتبارات مربوط به حمايت هاي 
دولت از كمك هاي بلاعوض، تملك سرمايه اي و حمايت هاي 
يارانه اي است. وي افزود: ۱۹ درصد مربوط به تسهيلات بانكي 
و ۷۰ درصد آورده مجريان طرح اســت و اين موضوع نشــان 
مي دهد بخش كشاورزي در تهران براي سرمايه گذاري بخش 

خصوصي جاذبه دارد. 

  7 طرح در حوزه دام شيري با ظرفيت بالاي2هزار 
و 700 راس

رئيس ســازمان جهاد كشاورزي اســتان تهران بيان داشت: 
۱۵ درصد ســرمايه گذاري ها مربوط به امــور زيربنايي، ۷۵ 
درصد مربوط به طرح هــاي توليدي و۱۰ درصــد مربوط به 
طرح هاي منابع طبيعي و عشــايري اســت و از لحاظ تعداد 
طرح ها شهرستان پيشوا و ورامين از تعداد طرح هاي بالاتري 
برخوردارند. موسوي به نتايج حاصله از طرح هاي قابل افتتاح 
دهه مبارك فجر امسال در ســازمان جهاد كشاورزي استان 
تهران اشــاره كرد و گفت: در زمينه بهبود توليدات دامي در 
حوزه دام شيري، ۷ طرح با ظرفيت ۲ هزار و ۷۵۰ راس و ۱۶ 

هزار و ۴۵۰ تن شيرخام در دست افتتاح است. 

  طرح هاي پرورش آبزيان با 4 استخر دو منظوره
موسوي اظهار داشت: دام گوشــتي با ۴ طرح و ۳ هزار و ۲۰۰ 
راس بــا ميزان توليد ۶۴۰ تــن و ۵ طرح واحــد مرغداري با 
ظرفيت ۳۴۲ هزار قطعه و ۳ هزار تــن توليد در ايام دهه فجر 
آماده افتتاح اســت. رئيس ســازمان جهاد كشاورزي استان 

تهران با اشاره به طرح هايي درباره آبزيان در اين استان، گفت: 
۲ واحد زينتي با ظرفيت ۵ ميليون و ۶۰۰ هزار قطعه و ۴ استخر 
دو منظوره پرورش آبزيان با ظرفيت ۹8 هزار قطعه و توليد ۲8 

تن آماده افتتاح است. 

  40 طرح كشت گلخانه اي افتتاح مي شود
رئيس ســازمان جهاد كشاورزي اســتان تهران درباره بهبود 
توليدات گياهي اين استان بيان داشت: ۴۰ طرح كشت گلخانه 

با ظرفيت ۹ هزار و ۲۷۰ تن و با سرمايه اي حدود ۳۱ ميليارد 
تومان و يك طرح كشــت بافت با ظرفيت ۲ ميليون و ۲ طرح 
گل شــاخه بريده با ظرفيت ۲ ميليون و ۱۴۰ هزار شاخه و ۳ 
ميليارد تومان ســرمايه در ايام دهه فجر آماده افتتاح است. 
موسوي بيان داشت: همچنين ۵ طرح توسعه باغات به ظرفيت 
8۲۵ تن در ۲۷/۵ هكتار و ۳ واحد توليد قارچ با ظرفيت 8۹۲ 
 تن و يك واحد اســپان قارچ به ظرفيت ۲۰۰ هزار ليتر آماده

 افتتاح است. 

  آبياري با آب فاضلاب صفر مي ماند
رئيس ســازمان جهاد كشــاورزي اســتان تهــران درباره 
طرح هاي آب و خاك اظهار داشــت: ۳۷ طرح آبياري مدرن 
و ۴ طرح احداث لولــه و كانال و در مجمــوع ۴۱ طرح آب و 
خاك با ۹/۵ميليارد ريال ســرمايه گذاري آماده افتتاح است. 
موســوي اظهار داشــت: در مجموع ۵/۵ ميليون مترمكعب 
 ميزان صرفه جويــي از طرح هاي آب و خاك در اين اســتان 

بوده است. 

وي در ادامــه درباره آبيــاري اراضي ســبزي و صيفي با آب 
فاضــلاب در جنوب تهران اظهار داشــت: ســال گذشــته، 
آبياري اراضي ســبزي و صيفي با آب فاضــلاب با تمهيداتي 
كه انديشيده شــد به صفر رسيد، امســال هم قصد داريم با 
ســازمان هاي مختلف از آغاز فصل كشــت اين محصولات از 
 اسفندماه نظارت كاملي داشته باشــيم، به طوري كه آبياري 
 بــا آب فاضــلاب در ايــن اراضــي همــان صفــر باقــي

 بماند. 

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان تهران خبر داد

توقف آبياري اراضي کشاورزي با آب فاضلاب 
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اصناف

رئيس اتحاديه نان سنگک تهران نسبت 
به گزارش هاي منتشر شده درباره تخلف 
در پخت و قيمت نان واكنش نشان داد. 
بر اســاس گزارش هاي منتشر شده در 
روزهاي اخير برخي نانوايــان اقدام به 
تبادل آرد دولتي با يكديگر كرده و نان به اصطلاح »شبه دولتي« 
پخت مي كنند ولي با قيمت آزاد به دست مردم مي رسانند. از سوي 
ديگر نانوايي هاي دولتي هم هستند كه بخشي از آرد خود را به 
پخت كيک و كلوچه هاي محلي اختصاص داده اند تا شايد بتوانند 
از اين راه، بخشي از هزينه هاي خود را جبران كنند، در حالي كه 
دود اين رفتار به چشم مصرف كننده مي رود و به نظر مي رسد كه 
دولت بايد نظارت خود را در اين رابطه بيشتر كند، چراكه آنگونه 
كه مسئولان مي گويند، يک واحد پخت نان سنتي، اجازه پخت 

كيک و كلوچه را ندارد. 
در همين رابطه محمدرضا نظرپور، رئيس اتحاديه نان سنگک 
تهران در گفت وگو با »كســب وكار« مي گويد: تبادل آرد دولتي 
در بين نانوايان تخلف محض بوده و طبق قانون با متخلفان در اين 

صنف برخورد خواهد شد. 
وي اضافه مي كنــد: تمام نانوايي هــا ملزم بــه رعايت حقوق 
مصرف كنندگان هستند و بايد نرخ مصوب اتحاديه را در فروش 
نان رعايت كنند. اينكه نانوايان بخواهند آرد دولتي را به يكديگر 
بفروشند و قيمت نان را براي مشتريان به صورت آزاد حساب كنند، 

كاملا خلاف قانون است. 
نظرپور در ادامه گفت: آن دســته از نانوايي ها هم كه به صورت 
خصوصي اقدام به پخت نان مي كنند هم ملزم به رعايت نرخ هاي 
مصوب هستند و در صورت درخواست مشتري و سفارش نان به 
صورت ويژه مجاز به انجام اين كار و دريافت هزينه اضافي هستند. 
رئيس اتحاديه نان ســنگک تهران همچنيــن درباره تخلف در 
پخت كيک و كلوچه از آرد دولتي اظهار داشت: اين تخلف بسيار 
سنگين تر بوده و بازرسان اتحاديه در صورت مشاهده و گزارش هاي 

رسيده اقدام به پلمب نانوايي مورد نظر مي كنند. 
محمدرضا نظرپور بيان كرد: همشــهريان در صورت مشاهده 
اينگونه تخلفات آدرس يا شماره جواز واحد صنفي را به اتحاديه 

اعلام كنند تا با آن برخورد شود. 
بر اساس گزارش »كسب وكار« چندي پيش دولت اعلام كرده بود 
كه با اجراي فاز جديد قانون هدفمندي يارانه گندم، آرد و نان براي 
افزايش رقابت و بالا بردن كيفيت نان، آن دسته از نانوايي هايي كه 

متقاضي تامين آرد به صورت آزاد هستند و از دولت، آرد دولتي 
نمي خواهند، مي توانند از كارخانجاتي كه خود مدنظر دارند، آرد 
را تهيه كرده و نان توليدي از آن آرد را نيز به قيمت آزاد بفروشند. 

در اين ميان، البته مقامات دولتي عنــوان مي كنند كه تنها ۳۰ 
درصد از نانوايي هاي هر شهر، پخت آزاد دارند و آرد آزاد هم دريافت 
مي كنند، اما مابقي آرد يارانه اي دريافــت كرده و نان يارانه اي يا 
دولتي هم با نرخ مصوب، تحويل مــردم مي دهند، اين در حالي 
است كه اگرچه دولت اعلام كرده بود كه نانوايي هاي آزادپز حتما 
به نحوي مشخص خواهند شد كه مردم بدانند اين نانوايي ها، نان 
آزادپز توليد مي كنند، اما در اين ميان، هستند نانوايي هايي هم كه 
در واقع، آزادپز نيستند و آرد را يارانه اي دريافت مي كنند، اما در اين 

ميان نان را به نرخ مصوب به دست مردم نمي دهند. 
خبرگزاري مهر نيز روز گذشته در گزارشي از تبادل آرد يارانه اي 

ميان برخي نانوايان دولتي و غيردولتي خبر داد. 
بر اساس اين گزارش، برخي نانوايي هاي به اصطلاح دولتي، بخشي 
از سهميه آرد خود را تحويل نانوايي هاي آزادپز مي دهند تا آنها با 
اختلاط آردشان با آرد مرغوب و به اصطلاح با نرخ آزاد، نان پخته و 
دست مردم دهند، اما نه ناني با نرخ نيمه دولتي، بلكه با نرخ آزاد كه 
برخي فعالان بازار از آن به نان شبه دولتي تعبير مي كنند؛ ناني كه 

تنها بخشي از آردش دولتي است، اما قيمتش آزاد است. 
بر اساس اين گزارش، اين تخلف برخي نانوايان در حالي صورت 
مي گيرد كه به نظر مي رسد نظارت هاي دقيقي بر نانوايي ها نيست 
و مسئولان سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان هم 
كه بايد در اين نوع موارد، در صحنه بوده و تخلفات را شناسايي 
كنند، چندان عكس العملي به اين ماجراها از خود نشان نمي دهند، 
بنابراين اين مردم هستند كه نان را كه قوت غالب اكثرشان هم 

هست، با قيمتي ناعادلانه دريافت مي كنند. 
البته پخت نان به صورت آزادپز و غيردولتي، بيشتر در نانوايي هاي 
شمال شهر تهران صورت مي گيرد كه تصور مي شود مردم اين 
منطقه، چندان واكنشي به تغييرات قيمتي احساس نمي كنند و 
از اوضاع مالي مناسبي برخوردار هستند كه افزايش ۵۰۰ تا ۱۵۰۰ 
توماني نان، ممكن است براي آنها چندان قابل توجه نباشد اما در 
همين مناطق، افرادي هم هستند كه خدمات رسان به اين مردم اند 
يا سر پروژه هاي ساختماني اين مناطق، كار مي كنند، اما آنها هم 

مجبورند به خاطر همين تخلفات، نان را گران تر بخرند. 
در اين ميان، البته نانوايان حاضر نيســتند به صورت شــفاف 
درباره تبــادل آرد ميــان نانوايان دولتي و آزادپــز حرف بزنند، 

اما آنگونــه كه لابه لاي حرف هايشــان مي گوينــد، تامين آرد 
دولتي از نانوايي هايي كه ســهميه دريافــت مي كنند، چندان 
كار مشــكلي نيســت و يک نانوايي آزادپز بــه راحتي مي تواند 
با پرداخــت اندكي پول بــه نانواياني كه آرد يارانــه اي دريافت 
مي كنند، بخشــي از آرد آنها را صاحب شــود. امــا اين تبادل 

 آرد، به اصطلاح بــه صورت زيرميزي صورت مي گيرد و شــايد 
مشهود نباشد. 

در عين حال، نانوايي هايي هم هســتند كه در كنار دريافت آرد 
يارانه اي، نان را به قيمت آزاد به دست مردم مي دهند و مردم هم كه 
به طور مشخص، شاخصه هاي يک نانوايي آزادپز را به لحاظ پخت 

نان، آرد استفاده شده يا كيفيت به خوبي نمي دانند، به هر قيمتي 
كه نانوايان عنوان مي كنند، گردن مي نهنــد و نان را خريداري 
مي كنند. بنابراين به نظر مي رسد كه بايد نظارت بيشتري روي 
نانوايي ها صورت گيرد؛ اگرچه نمي تــوان اين موضوع را به همه 

آنها تعميم داد. 

 رئيس اتحاديه نان سنگك تهران:

بامتخلفاندرفروشنانبرخوردميکنيم

رئيــس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
صادركننــدگان طلا با بيــان اينكه ۵۰ 
درصد بــازار طلا در قبضــه مصنوعاتي 
خارجي است، گفت: طلاي ترك و تايوان 
را به جاي ايتاليايي در بازار مي فروشند و 

مصرف  كننده هم تشخيص نمي دهد. 
عبادا.. محمدولي با بيــان اينكه در حال حاضــر ۵۰ درصد بازار 
داخلي طلا از مصنوعات خارجي تامين مي شود، گفت: متاسفانه 
مصرف كنندگان ايراني، همواره كالاهاي خارجي را بهتر از توليدات 
داخلي مي دانند و همين امر سبب شده تا اطلاعي هم از مصنوعاتي 
كه به نام ساير كشورها به آنها فروخته مي شود و قيمت بالاتري هم 

دارند، نداشته باشند. 
رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و صادركننــدگان طلا، جواهر و 
ســنگ هاي قيمتي افزود: متاسفانه مشاهده مي شــود برخي از 
فروشندگان، مصنوعات تايوان و تركيه را به جاي طلاي ايتاليايي در 
بازار به فروش مي رسانند و مصرف كننده هم تشخيص نمي دهد كه 
اين طلا ايتاليايي نيست، البته برخي از فروشندگان نيز طلاي ايراني 
را به نام ايتاليايي مي فروشــند.  وي تصريح كرد: هم اكنون ۵ هزار 
واحد توليدي در كشور مشغول به كار هستند كه كد رهگيري دارند 
و محصولات عرضه شده از سوي آنها نيز داراي شناسنامه است، اين 
درحاليست كه از سال 94 نيز نشان استاندارد طلا اجباري مي شود 
و بنابراين تمامي مصنوعات طلا بايد نام برند، عيار و كد استاندارد 

داشته و بر روي آنها حک شده باشد. 

90 هزار نفر در صنعت طلا مشغول به كار هستند
محمدولي، ادامه داد:هم اكنون 9۰ هزار نفر در صنعت طلا مشغول 
به كار هستند كه اين ظرفيت قابليت افزايش تا ۵ برابر را هم دارد، اين 
در حاليســت كه تلاش داريم تا با برگزاري نمايشگاه طلا كه از 2۳ 
بهمن ماه در تهران آغاز به كار مي كند، سرمايه گذاران داخلي و خارجي 
را جذب كرده و راه را براي اشــتغالزايي بيشتر فراهم كنيم. منصور 
نامدارزندي، نايب رئيس اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان طلا، 
جواهر و سنگ هاي قيمتي نيز گفت: هنوز نتوانسته ايم در صنعت طلا 
و جواهر برندسازي كنيم و تبليغات مناسبي براي توليدكنندگان خود 
داشته باشيم، اين در حاليست كه بسياري از توليدات داخلي ايران، 
مرغوب تر از نمونه هاي خارجي است. وي افزود: متاسفانه سازمان هاي 
متولي امر توليد و صادرات، براي برگزاري نمايشگاه هاي داخلي به 
سازندگان طلا مجوز نمي دهند، اين درحاليست كه كشوري همچون 
هنگ كنگ، به ازاي هر فرد تاجري كه از نمايشگاه ديدن كند، ۵۰۰ 
دلار كمک هزينه مي دهد، بنابراين بايد  سازوكاري فراهم كرد كه بتوان 
سرمايه گذاران داخلي و خارجي را جذب كرد.  به گفته نامدارزندي، 
بسياري از توليدات طلا در داخل كشور زيرزميني است و كالاهاي 
خارجي متاسفانه توانسته اند با حمايتي كه از سوي سازندگان خود 

مي شوند، به راحتي وارد بازار ايران شوند. 

ايجاد اشتغال و ارزش افزوده بالا از مزيت هاي صنعت 
طلا

رئيس اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان طلا، جواهر، نقره 

و سنگ هاي قيمتي همچنين گفت: صنعت طلا و جواهر به دليل 
گردش بالاي مالي، توانايي در جذب نيروي كار و ايجاد ارزش افزوده 
بالا مي تواند در راستاي توسعه اقتصادي كشور تاثير بسزايي داشته 
باشــد. به گزارش ايرنا از اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان 
طلا و جواهر، عبادا... محمدولي با بيان توانمندي هاي صنعت طلا 
و جواهر در ارتقای حوزه اقتصادي كشور، افزود: گردش اقتصادي 
طلا در دنيا معادل 6۰۰ ميليــارد دلار و گردش مالي جواهر 7۰۰ 
ميليارد دلار برآورد مي شود. در همين راستا به دنبال آن هستيم كه 
سهم 2/۵ تا ۵ درصدي از اين بازار را در طول ۱۰ سال آينده به دست 
آوريم. وي به مزيت اين هنر- صنعت در ايجاد اشتغال اظهار داشت: 
در حوزه اشتغال و جذب نيروي انساني ماهر در صنعت طلا، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي، سازمان 

ميراث فرهنگي، بانک مركزي و وزارت امور خارجه مي توانند بسيار 
تاثيرگذار گام بردارند. 

محمدولي ادامه داد: طبق برنامه ريزي هايي كه انجام شده بايد طي ۵ 
سال آينده ۳۵۰ هزار تا ۵۰۰ هزار نفر با همكاري دستگاه هاي مذكور 
وارد بازار طلا و جواهر شوند. درواقع اين صنعت توان استفاده از اين 

تعداد را دارد. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان طلا، جواهر، نقره و 
سنگ هاي قيمتي، توجه به ايجاد ارزش افزوده بالا در اين صنعت و 
جذب سرمايه گذاران داخلي و خارجي را از ديگر مزيت هاي موجود 
دانست و ادامه داد: سرمايه گذاري نوعي تضمين در اين بازار است 
البته ضرورت دارد كه براي تقويت سرمايه گذاري ها از طريق برگزاري 
نمايشــگاه هاي تخصصي مهارت هاي خود را در اين زمينه عرضه 

كنيم. نمايشگاه محلي براي ارائه توانمندي ها و پيشرفت هاي خود به 
مخاطبان و علاقه مندان است. 

توسعه مشاغل خانگي از طريق صنعت طلا 
وي، صنعت طلا و جواهر را صنعتي سبز دانست و عنوان كرد: توسعه 
مشــاغل خانگي از طريق صنعت طلا يكي ديگر از مزيت هاي آن 
به شمار مي آيد. صنعت سبز، صنعتي است كه فاقد آلايندگي است و 
به همين دليل خانواده مي تواند در كنار يكديگر و حتي در مكان هاي 
مسكوني اقدام به ســاخت زر و زيورهاي سنتي كند كه اين سهم 

مهمي در ايجاد اشتغال دارد. 
محمدولي از برگزاري هفتمين دوره نمايشگاه تخصصي طلا، جواهر، 
نقره، ساعت و صنايع وابســته طي روزهاي 2۳ تا 26 بهمن ماه در 

محل نمايشگاه هاي بين المللي تهران خبر داد و افزود: هدف اصلي از 
برگزاري اين نمايشگاه، معرفي پيشرفت هاي صنعتگران ايراني در اين 
وادي است. بايد از تمام مزيت هاي موجود در اين صنعت به صورت 

صددرصد استفاده كنيم. 
وي افزود: در اين نمايشگاه از دولت تقاضا داريم كه زمينه ورود به 
كشورهاي اطراف، D8، عضو اكو و منطقه خليج فارس كه بازاري 
برابر با يک ميليارد نفر مي شــود را فراهم كند. اين كشورها بارها 
پس از بازديد از توانايي هاي ايران تمايل خود براي همكاري هاي 
مشــترك را اعــلام كرده اند. اين فعــال اقتصــادي همچنين از 
اتحاديه هاي صنفي، تشــكل ها و مســئولان ذيربط دعوت كرد 
 كــه در اين امر خطيــر حضور پررنــگ و همكاري هــاي لازم را 

داشته باشند. 

 طلاي ترك و تايواني به جاي ايتاليايي در بازار به فروش مي رسد

50درصدبازارطلادرقبضهمصنوعاتخارجي
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عكس برتر 
سال 2009 

با موضوع 
شادی در 

فقر 

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

شارژ تلفن همراه با نور داخلی منزل
محققان مركز تحقيقات مايكروســافت 
چين، نمونه اوليه سيســتمی را طراحی 
كردند كه امكان شارژ بی سيم تلفن همراه 
با اســتفاده از نور داخلی منزل را فراهم 
می كند. به گزارش ايسنا، در اين سيستم 
كاربر تلفن همراه خــود را روی ميز قرار 
می دهد و سيســتم AutoCharge به 
صورت خودكار با اســتفاده از پرتوهای نور اقدام به شــارژ باتری دستگاه 
می كند. سيســتم AutoCharge با اســتفاده از يک دوربين و نرم افزار 
تشخيص اشــياء به طور مداوم اقدام به اســكن روی ميز برای شناسايی 
اجسامی به شــكل تلفن همراه می كند. با تشخيص وجود يک دستگاه در 
كمتر از يک ثانيه پرتوهای نور به سمت تلفن همراه تابانده می شود؛ دوربين 
و نور قابل چرخش هستند تا هدف از زوايای مختلف مورد تابش قرار بگيرد.

 پنل های فتوولتائيک بر روی تلفن همراه اقدام به توليد برق با استفاده از نور 
دريافتی كرده و باتری دستگاه را شارژ می كنند.

سرنخ های جديد از ماهيت ماده تاريك ميكروبی
يكی از كشفيات اخير زيست شناسی مدرن اين بود كه بدن انسان حاوی 
10 برابر سلول های باكتريايی بيشــتری در مقايسه با سلول های معمولی  
است اما ماهيت بخش اعظم اين باكتری ها هنوز برای دانشمندان معماست.

به گزارش ايسنا، تكثير تقريبا نيمی از اين ســلول های باكتريايی كه در 
بدن انسان زندگی می كنند، برای دانشــمندان فرآيندی دشوار است و به 
همين دليل است كه اين گروه باكتريايی »ماده تاريک ميكروبی« ناميده  
شده است. با اين حال جامعه علمی همواره به دنبال كسب آگاهی بيشتر 
از ماهيت اين باكتری ها بــوده  چون چنين مولفه هايــی احتمالا در بروز 

بيماری های ناتوان كننده و مزمن ايفای نقش می كنند.
يک گروه از اين باكتری ها كه دهه هاســت از تيــررس مطالعات محققان 
فرار كرده، Candidate Phylum TM7 نام دارد و تصور می شود عامل بروز 
بيماری های التهابی مخاطی باشد. اين بيماری در ميان افراد مبتلا به نوعی 

پريودنتيت يا عفونت لثه ها شايع است.
دانشمندان مدرسه دندانپزشكی دانشگاه كاليفرنيا در لس آنجلس و مدرسه 
دندانپزشكی دانشگاه واشنگتن ديدگاه های جديدی درباره مقاومت TM7به 
مطالعات علمی و نقش آن در پيشرفت التهاب لثه ها و بيماری های ديگر 

ارائه داده اند.

توليد ماده شيميايی برای ايجاد حس سيری
محققان انگليســی ماده شيميايی توليد 
كرده اند كه درصورت افزودن به غذا، حس 

سير شدن در فرد ايجاد می كند.
به گزارش ايســنا، اين ماده شــيميايی 
از طريــق مهــار قــدرت پروپانــوات 
)proprionate( عمل می كند؛ پروپانوات 
از طريق شكستن فيبر در روده توليد شده 

و به صورت طبيعی باعث ايجاد حس سيری می شود.
محققان دانشگاه گلاســكو به دنبال يافتن راهی برای انتقال پروپانوات به 
روده بزرگ بودند كه باعث آزادســازی هورمون های كنترل كننده اشتها 
می شود.امكان اضافه كردن پروپانوات به غذا وجود ندارد، چراكه به سرعت 
جذب روده می شود؛ به جای اين روش محققان آن را به يک كربوهيدرات 

طبيعی موجود در گياهان موسوم به اينولين متصل كردند.
از اين طريق پروپانوات پيش از اينكه از طريق باكتری های روده از اينولين 
جدا شود، به راحتی وارد سيستم گوارش می شود. اين ماده شيميايی يک 
پودر محلول است كه مزه نسبتا بدی دارد اما محققان دانشگاه گلاسكو در 
تلاش هستند تا اين ماده را به نان يا با مخلوط ميوه ها تركيب كنند؛ برای 

اثربخشی بيشتر، اين ماده بايد به صورت منظم مصرف شود.
آزمايشات اوليه نشان می دهد كه اين ماده شيميايی به كاهش ميزان غذا 

خوردن افراد و درنتيجه كاهش وزن كمک می كند.

لامپ هوشمند مقلد حركات خورشيد
طراحــان آمريكايی لامپ هوشــمندی 
طراحی كرده انــد كه با تقليــد حركات 
خورشيد در طول روز، نور و درخشندگی 
متفاوتی در محيط منزل يا محل كار ايجاد 
می كند. به گزارش ايسنا، هيچ وسيله ای 
نمی تواند جايگزين حس قرار گرفتن در 
زير پرتوهای نور خورشيد شود اما محققان 

با الگوبرداری از حركات خورشيد، لامپ هوشمندی را طراحی كردند.
رنگ و درخشــندگی نور خورشــيد در طول روز با چرخش زمين تغيير 
می كند؛ لامپ ال ای دی Sunn Light با تقليد حركات خورشيد و تغيير 

ميزان درخشندگی، ريتم طبيعی خورشيد را تقليد می كند.
اين لامپ در دو ســايز كوچک 6 و 48 ســانتی متری حاوی 240 لامپ 
ال ای دی با خروجی 3300 لومن و لامپ بزرگ 60 ســانتی متری حاوی 

330لامپ ال ای دی با خروجی 5500 لومن طراحی شده است.
عملكرد لامپ هوشــمند از طريق بلوتوث و با برنامه  نرم افزاری مخصوص 
تلفن همراه قابل كنترل است؛ لامپ با تشخيص طول و عرض جغرافيايی 

ريتم طبيعی خورشيد در هر منطقه را تقليد می كند.

ابتکار

فراسو

آن سوي مرز

خلاقيت

آيا تا كنون در مصاحبه شغلی شركت كرده ايد؟ فرض كنيد پس از درخواست و فرستادن 
مدارک لازم برای شغل دلخواه تان به مصاحبه دعوت شــده ايد. آيا آمادگی كافی و 
مهارت های لازم  برای انجام اين مصاحبه را داريد؟ در اينجا نمونه هايي از سوالاتي كه 
در يک مصاحبه حضوري پرسيده مي  شوند را آورده ايم. پاسخ به اين سوالات يكي از 

مهمترين اصولي است كه در استخدام يک كارمند مي  تواند بسيار موثر واقع گردد.

  دلیل تان برای تقاضای این شغل چیست؟
منظور اين سوال اين است كه آيا شــما خود را مناسب اين شغل می دانيد؟ توجه 
كنيد كه بايد اطلاعات كافی در مورد شغل مورد نظر داشته باشيد ، بالاخص در مورد 
ماموريت آن شغل و ماهيت آن و اينكه هدف كارفرمايان و انتظار آنها از اين شغل 
چيست ، بسيار مهم است.اگر بتوانيد در مورد شغل مورد نظر با اطرافيان مشورت 
كنيد و يا در اينترنت در مورد شغل جستجو كنيد ، می توانيد به چنين سوالاتی پاسخ 

های مناسب بدهيد.

  اگر ممکن است برای ما بگویید که چه عاملی باعث جذب 
شما برای داشتن شغل در شرکت ما شده است؟

در جواب اين ســوال می توانيد درباره تحصيلات، مهارت ها، 
تجربيات و خصوصيات شخصی تان كه مناسب برای كار در آن 

سازمان است  توضيح دهيد.

   برای ما از زمانی بگویید که از شما برای شرکت 
در یک کار تیمی درخواست شده است؟

 در پاسخ می توانيد بگوييد كه مسئوليت شما در گروه 
چه بود، چه كارهايی انجام داديد و نتيجه اين كار گروهی 
چه بود. در واقع شما بايد بتوانيد بسيار سليس و روان از 
گذشته  كاری خود بگوييد ، سعی كنيد تا حد امكان يک 
روند بسيار منظم برای بازگويی گذشته  خود انتخاب 

كرده و به كار بريد. 

  چگونه با افراد جدید رابطه کاری برقرار 
می کنید؟

 در جواب اين سوال بايد در باره مهارت های 
گروهی خود صحبت كنيد. از بايد ها بگوييد 

و از نتيجه  همكاری ، يعنی تا حد امكان 
از خودتان نگوييد، چرا كه اين موضوع 
باعث می شــود كارفرمايان شما را 

مغرور و يا از خودراضی بدانند!

  انتظار دارید طی 5سال آینده در چه جایگاهی باشید؟ چه خواهید کرد 
اگر موفق نشوید؟

 بــه مصاحبه گــر توضيــح دهيــد كــه دربــاره خواســته هايتان از شــغل و 
جايگاه مطلــوب خود فكــر كرده ايــد. به او نشــان دهيــد كــه انعطاف پذير 
 هســتيد و در صــورت عــدم موفقيــت بــه دنبــال فرصت هــای جديــد 

خواهيد بود.
 چه مهارت ها و توانايی های خاصی را با خود به محيط كار خواهيد برد؟ قصد داريد 
چه مهارت های ديگری را در آينده به دست بياوريد؟  اين سوال درباره توانايی ها و 

ضعف های شماست.

  برای ما درباره یک وضعیت چالش انگیز کــه با آن برخورد کرده اید 
بگویید.

درباره اينكه آن وضعيت چه بود و شما چگونه با آن كنار آمديد صحبت كنيد. اين سوال 
فضای كاری و يا مشكلات است، نشــان دهنده  مديريت شما بر 

عقلانيت صحبت كنيد.سعی كنيد بيشتر از منطق و 

     آیا موفقیتی هست که شما به طور خاص به آن افتخار می کنید؟   چرا 
برایتان مهم است؟

نكته  قابل توجه آنكه سعی كنيد تا حد امكان ديگران را هم در كسب موفقيت های 
خود سهيم بدانيد و به نقش اطرافيان تاكيد كنيد، اين باعث می شود كارفرمايان به 

نقش كار تيمی در زندگی كاری شما بيشتر ايمان بياورند.

  تصور کنید که شما عضو یک گروه کوچک و مسئول انتشار یک مجله 
داخلی هستید. گروه شما به گروه دیگری وابسته است تا اطلاعات کافی را 
برای انتشار شما فراهم کند. مهلت شما برای اتمام این کار محدود است. 
الف( به نظر شما چه عواملی در موفقیت این گروه در چنین ظرف زمانی 

موثر خواهند بود؟
  ب( چه اقدامات گروهی تضمین کننده اتمام به موقع کار خواهند بود؟

 اينگونه سوالات فرضی به مصاحبه گر اجازه می دهد تا قابليت هايی كه از نظر متقاضی 
مهم تلقی می شوند را تشخيص دهد. درست يا غلط بودن پاسخ ها مد نظر نيست.

توجه كنيد كه اصل، انجام كار است و نبايد پيوسته ديگران را مقصر دانسته و كم 
كاری آنها را توجيهی برای عدم انجام درست كار بدانيد، سعی كنيد 
خود را مسئوليت پذير نشان داده و با مطالعات در خصوص مسائل 

روانشناسی و مديريت به اين سوال از جنبه  علمی پاسخ گوييد.

   چه عوامل کلیدی برای ارزیابی عملکرد وجود دارد 
و شما چگونه می توانید استدلال کنید که یک نتیجه 

نشان از پیروزی است یا نه؟
  اين سوال را بر اساس تجربيات و كار خود پاسخ دهيد. سعی 
كنيد شاخص های كليدی كه بيانگر موفقيت عملكرد يک 
سازمان است را توضيح دهيد.  توانايی برای كار مستقل 
در يک تيم ساختارمند برای اين شغل ضروری است. اين 
يعنی متقاضی بايد آغازگر باشد، كارها را بر اساس 
اهميت اولويت بندی كند، ارتباط گر خوبی باشد 

و همين طور بايد خلاقيت از خود نشان دهد. 

   با چه برنامه های کامپیوتری آشنا 
هستید و به طور خاص با برنامه هایی 
که برای انجام کار در این شغل نیاز 

است چه مقدار آشنایی دارید؟
از  ايــی  مثال ه نيــد  می توا  
 كارهايــی كه بــا ايــن برنامه ها

 انجام داده ايد بياوريد.

سوالات متداولي که در مصاحبه  شغلی می پرسند

مغز نوزادان فقط لحظات شادی را به ياد می آورد
دانستني

تمام چيزي كه از تلفن همراه هوشمند مي خواهيد
اگر ســري به مغازه هــاي فــروش تلفن همــراه بزنيــد بــا انبوهي از 
موبايل هاي هوشــمند روبه رو مي شــويد كــه كار انتخاب را براي شــما 
ســخت مي كند؛ در واقع اين روزها ديگــر موبايل هاي هوشــمند بازار 
را قبضه كرده و مشــتريان نيــز به دليــل امكانات زياد اين گوشــي ها، 
 تمايل بيشــتري به خريد اين گوشــي ها دارند. براي رفع هر نيازي بايد
 در ابتدا نياز خود را به خوبي بشناسيم تا بتوانيم از گزينه هاي پيش رو كه در 
ظاهر همگي مناسب هستند، بهترين را انتخاب كنيم. در خريد يک تلفن 
هوشمند نيز در ابتدا بايد بنشينيد و كمي فكر كنيد. به اينكه چرا من يک 
تلفن هوشمند نياز دارم؟ قرار است با آن چه كارهايي انجام دهم؟ از تلفنم 
چه مي خواهم؟ چه استانداردهايي را بايد رعايت كنم تا بهترين گزينه مورد 
نظر را نسبت به بودجه ام داشته باشم؟ توصيه من اين است كه پيش از خريد 
به اين پرسش ها كمي بينديشيد تا شــايد بتوانيد در اين بازار رنگارنگ از 

سردرگمي رهايي يابيد و با فكري بازتر انتخاب كنيد. 
  صفحه نمایش: با يک نگاه ساده به صفحه نمايش يک تلفن هوشمند 
مي توانيد به راحتي از روشني، دقت و زواياي ديد آن آگاه شويد. اما شايد 
براي برخي كاربران، بعضي اعداد و اصطلاحات نامفهوم و عجيب و غريب 
به نظر بيايد  مثلا مقدار PPi )تعداد پيكســل ها در هر اينچ( كه هر چقدر 
مقدارش بالاتر باشد، قطعا براي صفحه نمايش شما بهتر است براي مثال 
اين ميزان در تلفن هاي بسيار خوب بيشتر از 310 ، در تلفن هاي معمولي 

280 و در تلفن هاي ارزان حدود 250 و پايين تر است. 
  پردازشگر: در تلفن هاي هوشمند، اين پردازشگر است كه مهم ترين 
نقش را ايفا مي كند  البته اهميت اين بخش نيز بستگي به نياز شما دارد. 
اگر انتظار داريد كه تلفن تان در حد يک كنسول بازي در خدمت تان باشد، 
پس مدلي را انتخاب كنيد كه پردازشــگر بهتر با تعداد هسته هاي بيشتر 

داشته باشد. 
  حافظه: مورد ديگري كه زمان خريد يک تلفن هوشــمند بايد حتما 
به آن توجه كنيد ميزان حافظه است. شايد زمان هايي برايتان پيش آمده 
باشد كه مجذوب مدل خاصي شده باشيد به طوري كه ديگر به هيچ چيز جز 
خريد آن فكر نمي كنيد؛ اما ما اينجاييم تا به شما عزيزان بگوييم كه ميزان 
حافظه داخلي بسيار اهميت دارد و چيز ديگري كه بيش از آن مهم است، 
ميزان حافظه رم است زيرا اين فضاي رم است كه به شما تجربه اي روان از 

كار با گوشي هديه مي كند. 
  سیســتم عامل: در اين بخش محدوديت هايي وجود داردمثلا اگر 
 ios بخواهيد به سمت برند اپل برويد تنها يک انتخاب پيش رو داريد آن هم
است و اين يک محدوديت واقعي است اما اگر قرار باشد ويندوز 8 يا اندرويد 
را به عنوان سيســتم عامل انتخاب كنيد، گزينه هاي پيش رويتان بسيار 
زياد و متنوع است البته در بين اين دو نيز اندرويد با قدرت بيشتري ظاهر 
شده است. با تمام اين حرف ها نمي توان از بلک بري و اوبونتو نيز كه كاربران 
ويژه خود را دارند، حرفي به ميان نياورد  اما باز هم آنچه در بازار و واقعيت 

همچنان قدرت را در دست دارد، اندرويد است.

راهنما راهکار

همه مــا در طول مــدت زندگي مان كــم و بيش با 
چالش هاي متفاوتي روبه رو مي شويم. اغلب افراد در 
مقابله با مشكلات زندگي سردرگم مي شوند و اعتماد 
به نفس خود را از دســت مي دهند. اين مشــكلات 
مي توانند در زندگي شخصي يا كاري شما به وجود 
بيايند. افراد هنگام مواجه شــدن با مشكلات، سعي 
مي كنند از آنها فرار كنند تا واقعيت را بپذيرند. فرار از 
مشكلات بدترين كاري است كه مي توانيد انجام دهيد. 
تنها راه عبور، روبه رو شدن با آنهاست. در اين جا سه 

راهكار براي شما در اين زمينه ارائه مي شود. 

  1- بیش از حد واکنش نشان ندهید
عكس العمل بيش از حد به مشــكلات مي تواند 

منجر به اتخاذ تصميمات نادرســت شود. زماني 
كه شما درگير احساسات شديد مي شويد و در آن 
زمان براي موضوعي تصميم مي گيريد، به سبب 
اينكه منطق در ايــن تصميم گيري دخيل نبوده 
است در آينده پشيمان خواهيد شد. از اين به بعد 
زماني كه با يک مشكل برخورد كرديد از گرفتن 
تصميم در لحظات اول خودداري كنيد و زماني كه 

آرام شديد به حل آن بينديشيد. 

 2- واقعیت زمان حال را بپذیرید
همه چيز را همان گونه كه هست، بپذيريد. خيلي 
از افراد سعي مي كنند تا اشخاص يا وضعيت هاي 
موجودي را كه مطابق ميل شــان و تحت كنترل 

آنها نيستند را تغيير دهند و زماني كه نمي توانند 
به هدف خود برسند، احساس بدبختي مي كنند. 
ســعي كنيد با واقعيــت روبه رو شــويد و آنچه 
هســت را بپذيريد تا بتوانيد درباره آن به درستي 

تصميم گيري كنيد. 

 3- دیگران را مقصر ندانید
بعضي افراد عادت دارند اشتباهات خود را به گردن 
ديگران بيندازند و ديگران را مسئول مشكلاتشان 
بداننــد اما بهتر اســت به اصــلاح كارهاي خود 
بپردازيد چون مقصر دانستن ديگران تنها باعث 
پراكنده شدن افراد از اطراف شما مي شود نه حل 

مشكلات.

عبور از مشكلات زندگي

بر اساس تحقيقات جديد مغز نوزادان فقط لحظات شــاد را به خاطر می آورد. 
به گزارش ايسنا منطقه خراسان، محققان دانشگاه بريگهام يانگ كشف كردند 

كودكان بيشتر آنچه موجب احساسات خوب می شود را به ياد دارند.
محقق اين تحقيق راس فلوم، اســتاد روانشناسی دانشگاه بريگهام يانگ اظهار 
كرد: افرادی كه بر روی مغز نوزادان تحقيق می كنند به تفاوت بين تاثير احساس 
توجه دارند اما در حال حاضر برای اولين بار چگونگی شكل گيری اين احساسات 

و تاثيرات آن در حافظه كودكان را مورد بررسی قرار داديم.
وی و همكارانش حركت چشــمان نــوزادان پنج ماهه كــه در جلوی صفحه 

نمايش رايانه كه شخصی با صدای شــاد و يا عصبانی صحبت می كرد را مورد 
 بررســی قرار دادند. كودكان با قرار گرفتن در برابر هر صدا واكنش ســريعی

 نشان دادند.
محققان برای بررسی بيشتر با هر يک از صداها اشكالی را برای كودكان به نمايش 
گذاشــتند و بعد از بررسی حركات چشــم دريافتند كودكان اشكال مربوط به 
صداهای مثبت را به خاطر دارند. وی در ادامه افزود: ما معتقديم تاثيرات مثبت 
بر سيستم توجه و برانگيختگی كودک موثر است و با ارتقاي اين سيستم ما قادر 

به تقويت پردازش الگوهای هندسی در حافظه كودک خواهيم بود.


